
Vánoční zamyšlení
 
     Blíží se čas vánoční a každému z nás se promítá něco jiného. Je to období dárků, přání, 
setkání, laskavých slov, chvílí pohody. Vánoce, jak všichni víme, jsou v závěru roku, a proto 
nás vedou k zamyšlení nad uplynulým rokem.
     Pro nás, rodiče dětí, které navštěvují denní centrum Malý princ, byl tento rok významný. 
Ke konci roku 2006 jsme nepředpokládali, že bychom se měli obávat o další existenci 
zařízení, které poskytovalo služby. Však hned leden ukázal, jak bude obtížné dále pokračovat 
v nastartované cestě. Občanské sdružení Malý princ nedostalo státní dotaci, což 
zkomplikovalo celou situaci. Všichni jsme se snažili tuto skutečnost zvrátit. Obrátili jsme se 
společně na příslušné instituce - Krajský úřad Královéhradeckého kraje, Město Úpice a okolní 
obce Havlovice a Malé Svatoňovice (podle bydliště dětí navštěvujících centrum). Během 
prvních měsíců se podařilo finanční prostředky získat, a tím se nadechnout a pokračovat dále. 
Proč vám o tom píši? Nejen že se podařilo udržet služby, které nám a našim dětem vyhovují, 
ale zvítězil i zdravý rozum. To znamená, že ti, kteří podpořili další fungování centra, myslí do 
budoucnosti. I náš region takovéto zařízení potřebuje.
     Je na místě poděkovat zastupitelům našeho města, obcí Havlovic a Malých Svatoňovic, 
kteří rozhodli o finanční dotaci.
     V tomto adventním čase, který je součástí vánočních svátků, si můžeme s uspokojením 
říci, že uplynulý rok nebyl zbytečný. Naopak. Podařila se dobrá věc a důležité je, že jsme na 
řešení nebyli sami. Teď už nám zbývá jen ozdobit stromeček, napéct cukroví a prožít Vánoce 
ve zdraví, klidu, pohodě a spokojenosti v kruhu rodiny. To vše, a možná i více, bychom chtěli 
popřát vám všem. Mějte šťastný a veselý nový rok 2008.
 

                                                                                                za rodiče Dagmar Šormová
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12. zasedání 
Zastupitelstva Města Úpice
Usnesení z 10. zasedání Zastupitelstva Města Úpice konaného dne 8. listopadu 2007 najdete 
na internetových stránkách www.upice.cz, na úřední desce městského úřadu, případně si ho 
můžete vyžádat u zastupujícího tajemníka MěÚ Zbyňka Ruse. Nabízíme  část z programu 
jednání:

I.
K předloženým zprávám

Zastupitelstvo města schvaluje:

•Rozpočtové změny:
Příjmy +1 119 220,- Kč
Výdaje - 1 119 220,- Kč
Financování      0

• Rozbor hospodaření za 01-09/2007

II.
Majetkové záležitosti

Zastupitelstvo města schvaluje:.
07/12/68 - Zadání  zakázky  na  dodávku  detektoru  kovů  včetně  montáže  v  rámci  akce 

výstavba  fermentační  stanice  bez  výběrového  řízení  dodavateli  stavby 
fermentační  stanice  firmě  Esox  DPC  spol.  s  r.o.  Liberec  a  uvolnění  částky 
585 000,- Kč bez DPH z rozpočtu města

07/12/69 - Prodej p.p.č. 1522/22 o výměře 755 m2   k.ú. Úpice p. Horákovi, bytem Úpice za 
cenu 156,- Kč/m2 s tím, že bude uzavřena smlouva o smlouvě budoucí kupní a po 
splnění podmínek uvedených v této smlouvě dojde k samotnému prodeji.
Zveřejněno: od 3. 10. do 23. 10. 2007

07/12/70 - Prodej domu čp. 357 v ul. Dr. A. Hejny včetně st.p.č. 375 o výměře 359 m2 v k.ú. 
Úpice po jednotlivých bytových jednotkách za celkovou cenu 3 419 600,-  Kč 
takto:

http://www.upice.cz/


Číslo bytu       Kupující                Podlahová plocha       Výše spoluvlastnického  Kupní cena
                                                                      m  2                                         podílu ve zlomku                          
357/1         p. Steidler Miroslav      36,30            3630/78058         159 824,- Kč
357/2         manželé Horáčkovi    61,05                6105/78058         268 793,- Kč 
357/3         manželé Katerincovi   72,91         7291/78058         321 011,- Kč
357/4         manželé Špetlovi           69,44         6944/78058         305 733,- Kč
357/5         manželé Špetlovi           36,05            3605/78058         158 723,- Kč
357/6         manželé Uhlířovi          62,35              6235/78058         274 517,- Kč
357/7         manželé Hilschovi  74,60     7460/78058         328 452,- Kč      
357/8         pí Mendlová             71,08     7108/78058         312 954,- Kč
357/9         p. Tyc                       38,17            3817/78058         168 057,- Kč 
357/10       pí Páslerová, p. Mašek       65,22                6522/78058         287 154,- Kč 
357/11       manželé Jiříčkovi          76,62     7662/78058         337 345,- Kč 
357/12       pí Prouzová                   72,28     7228/78058         318 237,- Kč 
861/13       p. Kurek, p. Dobiáš       44,51            4451/78058         178 800,-Kč 

CELKEM                                                                                                            3 419 600,- Kč

Zveřejněno: od 23. 10. do 7. 11. 2007

07/12/71 - Odkoupení lesních pozemků od paní Středové, bytem Úpice, a to p.p.č. 1189/2 o 
výměře 5922 m2 a p.p.č. 1179 o výměře 8616 m2  v k. ú. Úpice za cenu 142 638,- 
Kč  a  uhrazení  vypracování  znaleckého  posudku  ve  výši  980,-  Kč  a  daně  z 
převodu nemovitostí ve výši 14 265,- Kč

07/12/72 - Zveřejnění  záměru  prodloužení  nájemních  smluv  se  stávajícími  nájemníky 
nebytových prostor v objektu čp. 479, st.p.č. 346/1 a kolny na st.p.č. 443 v ul. 
Národní v k.ú. Úpice včetně příslušenství do 31. 5. 2008

Zastupitelstvo města neschvaluje:
07/10/56 – Odkoupení zařízení dílny v areálu SPV (objekt čp. 479 v ul. Národní) od SOU M. 

Svatoňovice

                                                                        III.
Různé

Zastupitelstvo města schvaluje:
•Dodatek ke zřizovací listině, kterým se mění název školy ze „Základní škola Úpice-
Lány, Úpice, okres Trutnov“ na „Základní škola Úpice-Lány“
•Změnu složení komise pro výběr veřejných zakázek takto:

za p. Tejchmana – Ing. Vágner
za p. Melichara – Mgr. Hager
za p. Mgr. Dytrycha – p. Klouček
za p. Mareše – p. Dvořáček



•Další provoz cisternové automobilové stříkačky zn. Škoda RTHP CAS-24. Toto vozidlo 
bude sloužit jako třetí v pořadí při vyhlášení poplachu a k jiným technickým a cvičným 
účelům. Provozní náklady budou sníženy na minimum.
•Příspěvek na rok 2007 ve  výši  55 000,-  Kč SK Sparta  Úpice  na zvýšené náklady a 
snížené příjmy v důsledku rekonstrukce objektu Sparty na ubytovnu 

Zastupitelstvo města pověřuje starostku:
•Uzavřením smlouvy o poskytnutí investiční dotace od Královéhradeckého kraje v částce 
600 000,- Kč na realizaci v rámci projektu "Intenzifikace odděleného sběru a zajištění 
využití  komunálních odpadů včetně jejich obalové složky v Královéhradeckém kraji". 
Účelem dotace je nákup kontejnerů a cisterny na svoz tekutých a jatečních odpadů do 
bioplynové stanice.

Zastupitelstvo města revokuje:
•Usnesení z 10. veřejného zasedání Zastupitelstva Města Úpice konaného dne 13. 9. 2007 
-  podání dvou žádostí o dotaci z programu Leader ČR, a to na vybudování hřiště v kempu 
Radeč a na rekonstrukci kuchyně v ubytovně Sparta. Spolufinancování v celkové výši 
maximálně 20 000,- Kč na každý projekt      

Zastupitelstvo města schvaluje: Realizaci projektu v rámci programu Leader ČR  
"Vybudování kuchyně - areál Sparta" a spolufinancování v maximální celkové výši  
30 % celkových nákladů projektu, tj. maximálně 70 000,- Kč

Zastupitelstvo města bere na vědomí:
Zprávu kontrolního výboru o provedené kontrole celkové výše úvěrů Města Úpice

13. veřejné zasedání ZM Úpice

se uskuteční ve čtvrtek 13. prosince 2007 od 17 hodin v městském sále.

Program jednání:
1. Návrh rozpočtu města na rok 2008
2. Zpráva o průběhu investičních akcí 2007
3. Plán činnosti ZM na I. pololetí 2008
4. Zprávy komisí a výborů
5. Majetkové záležitosti
6. Různé

Nový rok 2008 – změny v sociálních dávkách

Od 1. ledna 2008 pokračuje reforma veřejných financí i v sociální oblasti. Rádi bychom tak 
naše občany informovali o tom, co je čeká. 

Přídavek na dítě -  nárok budou mít rodiny s příjmem do 2,4 násobku životního minima, bude 
vyplácen v pevné částce – 0-6 let věku – 500,-Kč, 6-15 let – 610,-Kč, 15-26 let 700,-Kč.

Sociální příplatek – se poskytuje rodiči pečujícímu o nezaopatřené dítě, jestliže příjem rodiny



nepřekročí v předcházejícím čtvrtletí dvojnásobek částky životního minima rodiny.

Porodné – bude vypláceno v pevné výši a to pro každé dítě 13 000,-Kč.

Peněžitá pomoc v mateřství -  bude sjednocena na 28 týdnů pro vdané i osamělé matky, pouze 
po porodu vícerčat bude 37 týdnů.

Rodičovský příspěvek -  bude možné čerpat dle výběru ze tří výměr stanových v pevných 
částkách. Zvýšená výměra ve výši 11 400,-Kč, základní 7 600,-Kč a snížená 3 800,-Kč.

Rychlejší čerpání – po peněžité pomoci v mateřství náleží rodičovský příspěvek ve zvýšené 
výměře do 24 měsíců věku dítěte – tzn. peněžité pomoci za cca 5 měsíců (22 týdnů) + celkové 
čerpání rodičovského příspěvku 216 000,-Kč ( za 19 měsíců 11 400,-Kč).

Klasické čerpání – po peněžité pomoci v mateřství náleží rodičovský příspěvek v základní 
výměře do 36 měsíců věku dítěte. Opět 5 měsíců peněžitá pomoc v mateřství + celková výše 
rodičovského příspěvku 235 000,- Kč ( za 31 měsíců ve výši 7 600,-Kč).

Pomalejší čerpání – po peněžité pomoci v mateřství nebo od narození dítěte ( v případě, že by 
nevznikl ženě nárok na peněžitou pomoc v mateřství) náleží rodičovský příspěvek v základní 
výměře do 18 měsíců věku dítěte a dále ve snížené výměře do 48 měsíců věku dítěte. Po 
porodu za cca 5 měsíců peněžitá pomoc v mateřství + celková výše rodičovského příspěvku 
212 800,-Kč ( za 13 měsíců ve výši 7 600,-Kč a 30 měsíců ve výši 3 800,-Kč).

Upozornění : Možnost rychlejšího čerpání rodičovského příspěvku je vázána na rodiče, u 
kterého peněžitá pomoc v mateřství dosahuje alespoň výše 380,-Kč denně ! , a musí tak 
požádat  po ukončení čerpání peněžité pomoci v mateřství.
O klasické čerpání musí rodič požádat v 18 měsících věku dítěte. Pokud rodiči nevznikl nárok 
na peněžitou pomoc v mateřství, bude automaticky pobírat rodičovský příspěvek od narození 
dítěte v režimu pomalejší varianty dávky. Pokud rodič nepožádá o rychlejší či klasické 
čerpání rodičovského příspěvku, je mu po 18. měsíci roku věku dítěte vyplácen rodičovský 
příspěvek v režimu pomalejšího čerpání. Vybraná možnost čerpání je již nezměnitelná a nelze 
ji uplatňovat zpětně. U zdravotně postižených dětí trvá  nárok na rodičovský příspěvek do 7 
let věku dítěte.

Rodič, pečující o dítě, které bude v době účinnosti zákona – tj. od 1.1.2008 starší 3 let, bude 
pobírat rodičovský příspěvek ve snížené výměře – 3.800,-Kč měsíčně do 4 let věku dítěte.
Rodič, pečující o dítě – v období od 1.1.2008 ve věku starší 18 měsíců a mladší 3 let, bude 
pobírat rodičovský příspěvek v základní výměře – 7 600,-Kč měsíčně do 3 let věku dítěte a 
následně ve snížené výměře – 3 800,-Kč do 4 let věku dítěte.

Ruší se :
- příspěvek na zvýšené životní náklady – nenárokový příspěvek do výše 200,-Kč měsíčně, 

který byl poskytován osobám trvale používajícím ortopedické nebo kompenzační 
pomůcky

- příspěvek na školní pomůcky – tzv. pastelkovné pro žáky 1.třídy ve výši 1 000,-Kč
- pohřebné – nárok bude mít pouze osoba, která vypravila pohřeb dítěti, které ke dni smrti 

bylo nezaopatřené dítě, nebo osobě, která ke dni smrti byla rodičem nezaopatřeného 
dítěte



V nemocenském pojištění za první tři kalendářní dny pracovní neschopnosti nenáleží 
nemocenská. Pro 4. – 30. kalendářní den  činí 60 % denního vyměřovacího základu, 31.-60. 
den 66 %, od 61. kalendářního dne 72 % denního vyměřovacího základu. Výše podpory při 
ošetřování člena rodiny činí 60% denního vyměřovacího základu, výše peněžité pomoci 
v mateřství 69 %.

Dávky pomoci v hmotné nouzi – osobám, které jsou déle jak 12 měsíců nezaměstnané a jejich 
aktivita k získání příjmu vlastní prací je nízká se bude vyplácet jen existenční minimum – tj. 2 
020,-Kč. Toto se nebude vztahovat na osoby starší 55 let, osoby částečně invalidní a rodiče 
pečující o dítě do 12 let věku.

Dávky v nezaměstnanosti – u osob propuštěných ze zaměstnání pro hrubé porušení pracovní 
kázně nevznikne nárok na podporu v nezaměstnanosti.. Lidé, kteří budou vyřazeni z evidence 
Úřadu práce pro nelegální práci / práci načerno/, budou opět zařazeni do evidence Úřadu 
práce až po 6 měsících.

Je vidět, že změn bude hodně, pokud Vám bude něco nejasného v poskytování dávek, obraťte 
se na sociálně správní odbor Městského úřadu v Úpici nebo na kontaktní místo Státní sociální 
podpory v Úpici, kde Vám pracovnice poskytnou podrobnější informace.

                                            Mgr. Bc. Pavlišová – vedoucí soc. správního odboru MěÚ Úpice

Sportovní a turistické centrum Jestřebích hor oznamuje :

Vzhledem k tomu, že od 1. 1. 2008 dojde k výraznému zvýšení cen energií, s čímž souvisí i 
zvýšení nákladů na provoz městského penzionu, jsme nuceni zpoplatnit užívání 
společenských místností k vašim schůzím, setkáním, zájmovým aktivitám a jiným 
příležitostem.

Cena je stanovena na částku  30,- Kč za každou započatou hodinu.
V případě výše uvedených akcí s objednáním občerstvení ( obědy, večeře ) se poplatek za 
pronájem neúčtuje.

Rezervace,  objednávka  občerstvení  a  úhrada  poplatku  za  pronájem  u  paní  Nývltové 
v kanceláři penzionu. Tel. 732 628 293, stcjh@upice.cz

                                                                                                Jaroslav Jörka, vedoucí STC JH

POZEMKOVÉ  ÚPRAVY  K.Ú.  RADEČ

       Vážení spoluobčané, kteří jste vlastníky nemovitostí v katastrálním území Radeč, 
věnujte prosím pozornost následujícím řádkům, které by vás měly upozornit na možnost 
odstranění  problematiky  nesouladu  mezi  evidovaným  vlastnictvím  půdy  v  katastru 
nemovitostí a skutečným stavem v terénu, tzv. pozemkovými úpravami.
         Pozemkovými úpravami se ve veřejném zájmu prostorově a funkčně uspořádávají 
pozemky, které se scelují,  nebo naopak účelně rozdělují  tak, aby k nim byla zabezpečena 
dobrá přístupnost, popř. aby se vyrovnal průběh jejich hranic v terénu. Uspořádávají se při 
nich  vlastnická  práva  k  pozemkům  a  s  nimi  související  věcná  břemena.  Výsledky 



pozemkových úprav jsou též využívány pro katastr nemovitostí, neboť většina geodetických 
prací spojených s vypracováním pozemkových úprav je totožná s pracemi potřebnými pro 
obnovu  katastru  nemovitostí  novým  mapováním.   
Významným prvkem v provádění pozemkových úprav je i uspořádání vlastnických vztahů k 
půdě, které v uplynulých dlouhých desetiletích doznaly mnoha změn, velmi často negativních, 
konfrontačních,  které  zásadním  způsobem  ovlivňovaly  hospodaření  s  půdním  fondem.
    O pozemkových úpravách rozhodují  pozemkové úřady, které  organizačně spadají  pod 
Ministerstvo zemědělství ČR. Náklady na pozemkové úpravy hradí stát.
    Jelikož v současné době katastrální  úřad neplánuje provedení obnovy operátu v tomto 
katastrálním území a většina z vás se neustále potýká s problematikou ať již nepřístupnosti k 
zemědělským pozemkům či zjednodušené evidence pozemků a s tím spojené identifikace, 
obrátilo se Město Úpice na  Pozemkový úřad v Trutnově a požádalo o jejich součinnost při 
osvětě vlastníků na výše uvedené téma.
          Zahájení  pozemkových úprav je  podmíněno podáním žádosti  od vlastníků 
nemovitostí v k.ú. Radeč, jejichž výměra nemovitostí po sečtení musí být větší než ½ 
celkové výměry k.ú. Radeč.
         Proto neváhejte a všichni, kterých se tato problematika týká (vlastníci nemovitostí 
v k.ú. Radeč), přijďte na prezentaci, která se uskuteční dne 7.12.2007 od 17,00 hodin v 
městském sále  nad  OD Toman. Prezentace  se  zúčastní  zástupce  Pozemkového  úřadu  v 
Trutnově a bude připraven zodpovědět vaše dotazy.  
                                                                       Martina Šrejberová, vedoucí majetkového odboru 

Vážená paní inženýrko,
náš  loutkářský  soubor,  který  působí  při  DDM  v Mladé  Boleslavi,  byl  pozván 

k účinkování na  přehlídce loutkových her ROLNIČKA 2007. 
Pobyt ve vašem krásném divadle byl pro nás  velice příjemný  a to hned z několika důvodů :   

Setkali  jsme  se  s vnímavým  publikem  a  velice  milými,  vstřícnými  a  dobře 
připravenými organizátory přehlídky. Jezdíme poměrně často na různé soutěže, přehlídky a 
zájezdy a věřte, že máme s čím srovnávat.

Jsme loutkářský soubor, ve kterém účinkují pouze děti a mládež. Při zpáteční cestě 
jsem poslouchala debaty mladých, při kterých vyznali, jak je vskutku kulturní a čisté prostředí 
divadla  pozitivně  naladilo.  Já  sama  jsem kromě toho vnímala  ještě  vytrvalost  a  zanícení 
organizátorů pro zachování loutkářského oboru. To jsou zásluhy, které jsou dnes již skoro 
vzácností,  tak bych touto cestou chtěla poděkovat   úpickým loutkářům za pohostinnost  a 
městu Úpice poblahopřát k tomu, že tuto činnost podporuje.

Za loutkářský soubor Jitřenka 

Mgr. Hana Vidlařová
  manager souboru. 

Oznámení

Všem občanům, kteří mají zájem o přednášku zpracovanou na DVD na téma rozvod, 
vyživovací povinnost, bydlení, práva nezaměstnaného, domácí násilí na ženách, jak se bránit 
podvodníkům atd. nabízíme možnost bezplatného zapůjčení reklamního materiálu k těmto 
problémům, a to u našeho poradce paní Evy Mannové, telefon 775 174 692.



Narozené děti
  
  2.  9. 2007 - Štěpán Menšík
  4.  9. 2007 - Tereza Košnarová
  7.  9. 2007 - Denisa Škodová  
  7. 9. 2007 - Barbora Švehlová
  9. 9. 2007 - Tereza Vernerová
10. 9. 2007 - Eliška Sobotková
11. 9. 2007 - Magdalena Gottsteinová
15. 9. 2007 - Veronika Nováková
19. 9. 2007 - Marek Maissner
23. 9. 2007 - Adriana Davidová
24. 9. 2007 - Nina Hetflejšová
28. 9. 2007 - Ondřej Lokvenc 
29. 9. 2007 - Diana Kuťáková    

Jana Srnová, matrikářka

Jsem obětí šikany?

Bydlím na Velbabě a mám souseda, který na základě Zákona o silničním provozu (§ 
25 – zastavení a stání) podává trestní oznámení vždy, kdykoliv manžel nebo syn zaparkují 
před naším domem a část auta (i kdyby to byla jen dvě kola) stojí na silnici. Podle zákona 
musí při stání zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro každý směr 
jízdy. Naše ulice ale nemá ani  6 m. To znamená, že všichni, kteří u nás na kopci parkují před 
domem, a  troufám si  říct,  že  i  téměř po celé  Úpici,  neparkují  správně.  Trestní  oznámení 
podává však pan Šlechta pouze na pana Králíka. Policie musí věc vyšetřit, přijede na kopec, i 
když naše auto už před domem není. Možná právě v tu chvíli je policie daleko více potřeba 
jinde, ale ona se mnou musí řešit špatné parkování. Soused důchodce je spokojen a mě už to 
nebaví. Tato situace se táhne už 2 roky.

A já se cítím panem Šlechtou šikanována.
Jana Králíková

Policie ČR

      Incident v parku u Divadla Al. Jiráska, ke kterému došlo při diskotéce na ZŠ Bří Čapků 
dne 24. října 2007 je v šetření Policie ČR. Jako okamžité opatření byla nařízena zvýšená 
hlídková činnost. O výsledcích bude Policie ČR, jak nám řekl Josef Provazník, informovat 
občany v příštím čísle ÚN.
                                                                                                          Redakce ÚN

Vánoce jsou za dveřmi a Vy ještě nevíte, jakým dárkem
potěšit své nejbližší?

RELAX CENTRUM, Dr. Teuchmanna, Úpice (bývalý Texlen 2l)
Vám nabízí výhodné dárkové poukazy



na: masáže, such. uhličité koupele, solárium, baňkování, parafín …

Na Vaši návštěvu se těší
H. Vojtová    ÚT, ČT  15.00 – 17.00, kontakt: 604314528

K. Jiroušková    PO, ST sud. 12.00 – 17.00, kontakt: 732905113
            lich.   9.00 – 14.00 hod.

CESTOVNÍ AGENTURA
ALENA TOHOLOVÁ
Úpice, 499 882 329
- prodej rekreací na léto 2008 již v plném proudu,využijte
  slev „první moment“
- prodej zimních zájezdů
- prodej vstupenek pro Ticket Art, Ticketportal a Ticketstream
- busem za kulturou 19. 4. 2008 - Krysař, Angelika, Tři   mušketýři - vhodné jako dárek pod
   Stromeček

PŘÍJEMNÉ VÁNOCE A SPOKOJENOST V ROCE 2008

Firma NSYS s.r.o. se sídlem Žižkova 89, Úpice 
přijme pracovníka na pozici technika dohledového centra datové sítě.
Požadujeme orientaci v oboru počítačové sítě, IP protokol, routování, 

 zájem o vzdělávání v oboru, komunikativnost, ŘP sk B.
Zájemci zasílejte strukturovaný životopis na e mail adresu teichman@nsys.cz.

Království - Jestřebí hory navázalo mezinárodní spolupráci

Království - Jestřebí hory  sdružující  města a obce v Podkrkonoší  navázalo  mezinárodní 
spolupráci. V Bowling baru ve Rtyni podepsalo Smlouvu o partnerství  se slovenským 
Mikroregionem Poondavie. Dokument stvrdili svými podpisy předseda Správní rady 
Království - Jestřebí hory o.p.s. Mgr. Jaroslav Balcar a šéf Mikroregionu Poondavie MVDr. 
Ján Záhorský. "Hledali jsme na Slovensku partnera a vybrali si právě tento mikroregion. Nyní 
zvážíme možnosti spolupráce například v neziskovém sektoru nebo v oblasti školství. 
Slovenští přátelé jsou teď u nás, na jaře bychom jim návštěvu měli oplatit," přibližuje Balcar. 
  "Iniciativa přišla z české strany. Naše partnerství by mělo mít spojitost s programem 
LEADER. Využili jsme této možnosti, abychom získali zkušenosti, které se určitě budou hodit 
při vytváření místní akční skupiny u nás, na východě Slovenska," vysvětluje Záhorský. 
Slovenští přátelé si v Podkrkonoší stihli prohlédnout Úpici, Suchovršice, kozí farmu 
v Kohoutově nebo moderní sportoviště v Havlovicích. Více informací je na adrese 
www.kjh.cz. 

Petr Záliš

Astronomické informace – prosinec 2007

Slunce vstupuje 22. prosince v 7 h. 7 min. do znamení Kozoroha. Nastává zimní 
slunovrat, začíná astronomická zima.

http://www.kjh.cz/
mailto:teichman@nsys.cz


Měsíc je 1.12. v poslední čtvrti, 9.12. v novu, 17.12. v první čtvrti, 24.12. v úplňku. 
Nejdále od Země je Měsíc 6. prosince (406 tisíc km), nejblíže k Zemi 22. prosince (361 tisíc
km). 

Planety sluneční soustavy:  Planety Merkur a Jupiter jsou nepozorovatelné,
promítají se ve směru ke Slunci. Jasná Venuše září na ranní obloze před východem
Slunce. Pohybuje se v souhvězdí Panny, ve druhé půli prosince přejde do Vah. 5.12.
vytváří zajímavé seskupení s Měsícem a hvězdou Spika. Načervenalý Mars je nad obzorem
celou noc, nastávají ideální pozorovací podmínky. Najdeme ho v souhvězdí Blíženců,
30. prosince přejde do Býka. Měsíc kolem Marsu projde 24. a 25. prosince, na Štědrý
den kolem páté hodiny ráno dojde k zákrytu Marsu Měsícem. Planeta Saturn vychází
pozdě večer, kolem dvaadvacáté hodiny. Promítá se do souhvězdí Lva.

Zajímavé úkazy: Zvýšený výskyt meteorů - „padajících hvězd“ - můžeme pozorovat 
kolem 14. prosince (meteorický roj Geminid) a 23. prosince po půlnoci (roj Ursaminorid, 
pozorování však bude rušit  Měsíc).
      V prosinci bude i v malých hvězdářských dalekohledech viditelná kometa 8P/ Tuttle, 
objevená v lednu 1790. Počátkem prosince přetne hranici souhvězdí Draka a Kefea, v dalších 
dnech se bude pohybovat souhvězdími Kasiopeji, Andromedy a Trojúhelníku. V noci z 30. na 
31.12. projde těsně kolem galaxie M 33.
 
      V prosinci je Hvězdárna v Úpici pro veřejnost otevřena ve středu a v pátek od 18 do 20 
hodin, program spojený s pozorováním noční oblohy, výkladem a promítáním filmů začíná v
18 hodin. Víkendová pozorování Slunce probíhají v sobotu (10-12 hodin) a v neděli
(13-15 hodin). Aktuální informace o akcích hvězdárny v prosinci i případném omezení
provozu během vánočních svátků najdete na internetových stránkách hvězdárny 
www.obsupice.cz

                                                                                                                 Jiří Kordulák

„Litomyšl po setmění“

      Dne 13. března 2007 po setmění náhle potemněla světla v okolí litomyšlského zámku a 
jeho druhé nádvoří se ponořilo do téměř naprosté tmy. A nebylo to náhodou. Sešli se zde totiž 
astronomové úpické hvězdárny spolu s obyvateli města Litomyšl a okolí, aby si nerušeni 
městským osvětlením prohlédli krásy noční oblohy. Nebylo to sice poprvé, kdy do krásného 
zámeckého areálu úpičtí hvězdáři zavítali, avšak tentokrát zahájili čtyřdílný cyklus 
pozorování a astronomických přednášek věnovaný čtyřem ročním obdobím. 
     Hned první pozorovací večer, věnovaný jarní obloze, nás obloha obdařila jasným 
výhledem do hlubin vesmíru. Ani mráček nezastínil mihotavý třpyt vzdálených hvězd, planeta 
Saturn nám ukázala magickou krásu svých prstenců a ani ostatní zajímavé objekty noční 
oblohy neunikly pátravému pohledu stovky obdivovatelů vesmíru.
     Úplně jinak se k nám zachovalo léto a podzim. Místo jasné oblohy nám příroda přichystala 
těžké mraky a déšť. I když nám tak byl odepřen pohled do čoček dalekohledů, vypomohla 
moderní technika. Od fotografií malými přístroji, nahrazujícími pohled pouhým okem, až po 
snímky z největších pozemských i kosmických teleskopů jsme si alespoň trochu přiblížili 
objekty, které bychom  na nebi mohli sledovat za jasného počasí.
     Dne 13. listopadu, tedy po osmi měsících, se uskutečnilo poslední „pozorování“ oblohy, 
tentokrát té zimní. I když nám obloha připravila podívanou na nebývale jasnou kometu, na 
galaxii v souhvězdí Andromedy i na plynnou mlhovinu v Orionu, zemská atmosféra opět 
trucovala a všechny tyto krásy nám skryla za těžké mraky. A tak opět nezbylo než využít 
počítačové techniky a podívat se na oblohu skrze čočky projektoru. Po krátkém úvodu 



věnovaném objektům nad našimi hlavami následovala stěžejní přednáška Richarda Kotrby 
z Výcho-dočeské pobočky České astronomické společnosti o zajímavých astronomických 
úkazech, které nás čekají v roce 2008. Dozvěděli jsme se mnoho o dění nejen na obloze, ale i 
na Zemi. Vždyť málokdo si možná uvědomí, že v tom následujícím roce bude mít po čtyřech 
letech nepřestupných roků konečně svátek i Horymír, že to bude již 30 let od okamžiku, kdy 
se z oběžné dráhy ozvala poprvé a naposledy čeština, že před 40 lety zemřel Gagarin a že za 4 
miliardy let se naše Galaxie srazí právě s tou galaxií z Andromedy, kterou jsme chtěli 
pozorovat. Dozvěděli jsme se však mnohem více. Kdy a kde se máme podívat na oblohu, aby 
nám z ní během dne alespoň na chvilku zmizelo Slunce, nebo během noci zmizel Měsíc, kdy 
máme v záplavě hvězdných lampiček hledat mlhavý obláček komety i kdy máme po vzoru 
muslimů hledat na večerní obloze tenký srpek nového měsíce.
       Rok 2007 pomalu končí a v případě našich zámeckých pozorování oblohy vede příroda 3 
ku 1. Blíží se však rok 2008, delší navíc o ten jeden přestupný den, a na té naší obloze se stále 
bude odehrávat to krásné třpytivé divadlo. Doufejme, že k nám bude příroda trochu štědřejší a 
umožní nám nahlédnou do vesmírných hlubin trochu častěji. Připravili jsme si na ni navíc 
další dalekohledy, které nám umožní sledovat krásy nejen noční oblohy, ale poodhalit i denní 
tajemství naší nejbližší hvězdy, životodárného Slunce.
Další podrobnější informace o připravovaných astronomických akcích v městě Litomyšl, 
proslaveném takovými astronomickými jmény jako Kopal či Kautsch, můžete nalézt na 
internetových stránkách města, případně na stránkách Hvězdárny v Úpici.

 

                                                                                                                               Marcel Bělik



Páteční žurnály

07.12. MUDr. Šťovíček
14.12. MUDr. Cvrček
21.12. MUDr. Hynková
28.12. MUDr. Hartman
04.01. MUDr. Černý

ROZHOVOR 

Redakce ÚN oslovila rok po volebách dva nejvyšší představitele Úpice, starostku Ing. 
Iljanu Beránkovou a místostarostu Mgr. Roberta Hagera. Volné povídání na téma „Co se 
za rok povedlo a co je třeba zlepšit“ bylo doplněno tématy, která zajímají úpické občany.

ÚN: Naplňují se Vaše představy o komunální politice?
IB: Nevím, moc neřeším naplňování nějakých svých představ. Každý den přináší tolik jiných 
      důležitějších problémů a situací, které je potřeba řešit...Těm se snažím věnovat svůj čas a 
      energii.
RH: Pokud myslíte komunální politikou to, že skoro každý den řeším s paní starostkou 
       nepořádek v ulicích od lidí a pejskařů nebo devastaci majetku vandaly, pak moje 
       představy o komunální politice naplněny nejsou.  Ale není všechno černé. Když se 
       zabývám problematikou rozvoje obce, veřejných služeb, školstvím, kulturou, životním  
       prostředím, tak to jsou naopak  ty světlé okamžiky mé práce a ty naplňují moje představy
       o komunální politice.    

ÚN: Jak se daří naplňovat volební program?
IB: Zcela podle reálných (hlavně finančních a časových) možností. Za čtvrtinu volebního 
      období se, myslím, povedla řada věcí, další se připravují. Uvedu jen pár příkladů: 
      Pro rozvoj města byla určitě důležitá aktualizace koncepce rozvoje města – navíc s 
      aktivním podílem občanů při veřejné diskusi Quo vadis, Úpice? Za pomoci nové 
      pracovnice MěÚ – manažerky dotačních titulů -  pracujeme na přípravě projektů a žádostí
      o dotace z nejrůznějších zdrojů. Nákup a oživení Dřevěnky určitě přispívá k propagaci 
      města a podpoře cestovního ruchu i společenského života ve městě. Celý svět teď může
     sledovat aktuální dění v našem městě díky internetové televizi na www.nasetelevize.cz.
     Velmi dobře funguje spolupráce s ostatními obcemi v regionu, jedním z nejlepších 
     příkladů je založení Místní akční skupiny Království – Jestřebí hory, která se stala 
     úspěšným žadatelem o dotace v programu Leader ČR 2007 a také navázala a rozvíjí 
     partnerství s jinými regiony v ČR a na Slovensku.
RH: Vezmu-li k ruce náš volební program, pak můžu konstatovat, že místní ODS se daří plnit 

        zvolený volební program. Je to jak v oblasti „Město a občané,“ „Hospodaření města,“ tak
        i v oblasti bezpečnosti, kultury a sportu. Najdete zde samozřejmě i  body, které zatím 
        splněny nebyly, a to zvláště proto, že k naplnění vyžadují  delší časový úsek. Já věřím, že
        většina bodů z volebního programu ODS bude do konce volebního období splněna. 

ÚN: S čím nejste spokojeni (s kým)?
IB: S vandalismem a bezohledností některých lidí.
RH: Není-li to otázka na komunální politiku, tak je to čas. Ten mi opravdu chybí a jsem s 
        tím nespokojen. Nemyslím si však, že by to bylo zapříčiněno špatnou časovou organizací 

http://www.nasetelevize.cz/


        mého pracovního dne. Máte-li  schůze, semináře, besedy a další aktivity vyplývající z 
       dané funkce, tak zas tak moc s tím neuděláte.  Ve spojení s tím mě mrzí,  že asi nejvíc 
       časově okrádám rodinu a jen věřím, že mi toto nebude, hlavně dětmi, později vyčítáno. 

ÚN: Jak funguje koaliční spolupráce?
IB: Věcně a konstruktivně a pevně věřím, že ku prospěchu věci. I když samozřejmě máme 
       někdy rozdílné názory, dokázali jsme se zatím vždy dohodnout a společně prosazovat 
       zájmy města.
RH: Pokud mohu hovořit za sebe, tak je tato spolupráce na velmi dobré úrovni. Asi každý si 
        ale myslí, že koalice je jen proto, aby se něco prohlasovalo na zastupitelstvu. Svým 
        způsobem mají pravdu, ale zároveň si musí i uvědomit, že jsou  záležitosti, k nimž 
        nemáme i v koalici jednoznačný  postoj, a pak  je nutné najít řešení, které vychází z 
        určitých kompromisů. Domnívám se, že se nám daří, a možná i pro tuto skutečnost 
        hovoří hlasování v zastupitelstvu, kdy i opoziční zastupitelé se k nám svým hlasem 
       připojují.  Jsem i rád, že v zastupitelstvu si až tak nehrajeme na koalici a opozici a že 
       nám všem jde o blaho města Úpice.

ÚN: Je pravda, že někteří členové opustili OS RUKA (pokud ano, proč)?
IB: Ne, to není pravda.

ÚN: Jak se Vám daří skloubit rodinný život s prací na úřadě?
IB: Jen díky podpoře celé rodiny a nenahraditelné „hlídací“ babičce.
RH: Na to byste se měli spíš asi zeptat manželky. Já se snažím rodinný život až zas tak 
       nespojovat s prací na úřadě. 

ÚN: Máte ještě čas na koníčky?
IB: Snažím se alespoň občas si nějaký čas pro sebe „urvat,“ protože bez relaxace se nedá dost 
      dobře fungovat.
RH: Je to smutné, ale své volnočasové aktivity začínám odsouvat na vedlejší kolej. Můj 
        kamarád Jiří Hübner by mohl povídat..... na kytaru jsme spolu nehráli ani nepamatuji. To 
        samé je s kolem.... Když si teď o tom tak s Vámi povídám, už vím své novoroční 
        předsevzetí …. 

ÚN: Nejpalčivější problémy dne?
IB: Každý den má pouze 24 hodin, které strašně rychle utečou.
RH: Jednoznačně černé skládky. Mají totiž za následek zvýšené náklady na svoz odpadu a to 
        se asi projeví na zvýšení plateb za svoz komunálního odpadu. Ale abych byl upřímný, je 
        to nejen tím. Sami jistě víte, že ceny paliv a energií šly nahoru. Někde se projevit musí....

ÚN: Jaký byl skutečný důvod ukončení prac. poměru Josefa Cabadaje?
IB: Pracovní poměr p. Cabadaje skončil dohodou na žádost zaměstnance.

ÚN: Jak se vyrovnáváte s řečmi „jedna paní povídala.. . .“ (např. se říká, že tajemníkem 
         MěÚ bude Jan Balcar)?
IB: Vytváření a šíření fám asi patří k místnímu koloritu... Nevím, zda je to už taková úpická
       tradice, že veřejnost „zná“ vítěze výběrového řízení ještě dříve, než proběhne uzávěrka 
       přihlášek.
RH: Víte, on to asi není problém jen Úpice, ale pravdou je, že informace, a to hlavně často 
        zkreslené, se v Úpici šíří rychlosti blesku. Kdyby se raději lidé přišli zeptat... ale, vždyť 



        oni by si potom neměli o čem povídat a byl by  konec povídkám. A ty přece máme 
        všichni tak rádi...

ÚN: Všeobecně se ví, že Česká republika patří k nejhorším zemím EU v oblasti čerpání 
 peněz. Jak je na tom město Úpice?
IB: Město Úpice je součástí České republiky...„Díky“ zpoždění a problémům celé České 
      republiky v této oblasti zatím ještě z rozpočtu  programovacího období 2007-2013 nebylo 
      možné získat žádné finance...  Ale nevzdáváme se a projekty připravujeme! V letošním
      roce probíhá čerpání dotací z operačního programu Infrastruktura na Integrovaný systém 
      nakládání s bioodpady (výstavba fermentační stanice a nákup svozových prostředků), 
      nově se ještě podařilo získat 600 000,- Kč od Královéhradeckého kraje na nákup 
     kontejnerů na bioodpad. Na částečnou rekonstrukci Dřevěnky nám poskytne ještě letos dotaci 
     Ministerstvo kultury, zanedlouho bude dokončeno vybudování kuchyně v ubytovně Sparta, 
     kde se nám podařilo získat dotaci z programu LEADER ČR. Na konci října jsme podali 
     žádost do operačního programu Životní prostředí na rekonstrukci kanalizace a ČOV a 
     vybudování kanalizace v městské části Radeč. Výsledek této žádosti by měl být znám na
     začátku příštího roku. Dalším střípkem této pestré mozaiky je příprava projektové 
     dokumentace na rekonstrukci domu čp. 2 (dlaždičský internát), kde je plánováno
     vybudování loutkového divadla, ordinací zubních lékařů, restaurace, kluboven pro 
     spolkovou činnost apod. S tímto projektem bychom chtěli zkusit štěstí v Regionálním 
     operačním programu, podobně jako s projektem týkajícím se komunikačních technologií
     (bezdrátový rozhlas, internet apod.). Snažíme se také nalézt zdroje nutné pro přestavbu 
     sportovního areálu Sparta.
RH: Jak už jsem předeslal v květnovém čísle ÚN, tak touto problematikou se více zabývá 
        paní starostka. Vím, že se snažíme získat dotační tituly na akce typu kanalizace v Radči, 
        střešní nástavba lánské školy, sociální zázemí na STCJH…

ÚN: Myslíte si, že zamčený MěÚ přispívá k lepší komunikaci s občany?
IB: Myslím, že pokud je úřad otevřený v úředních hodinách, které jsou od pondělí do čtvrtka, 
      z toho v pondělí a ve středu do půl páté a vždy s hodinovou polední přestávkou,  nemůže 
      to zabránit normální komunikaci s občany. Navíc je úřad vybaven zvonky a v případě 
      potřeby je možné se s pracovníky úřadu individuálně domluvit i mimo stanovenou úřední 
      dobu. A sama za sebe mohu říci, že můj čas není vůbec omezen úředními hodinami a 
      komunikaci s občany se nijak nebráním...
RH: Rád bych podotkl, že se tímto před občany nijak neskrýváme. Současný  pracovní řád 
       určuje  pracovní dobu v rámci pružné pracovní doby a zároveň umožňuje i to, že  v rámci 
       této pružné pracovní doby má zaměstnanec právo čerpat minimálně 30ti minutovou 
       přestávku na  jídlo  a oddech  v časovém úseku 10.30 – 16.30 hod. Toto je umožněno, ale 
       zde bylo ustanoveno, že se tato přestávka  „odbude“ od 11.15 – 12.15. Pro mne, coby 
       občana, je  vhodnější tato doba. Představte si, že bych čekal, až na mě dojde  řada a 
       úředník mi řekne, že právě dostal hlad a že za půl hodinky je tady. A pokud mohu ještě k 
       samotné komunikaci s občany. Dnešní komunikační systém  je na takové úrovni, že 
       samotná komunikace s občany se může jen zlepšovat, ale určitě ne se horšit. 

ÚN: Jak se daří ve spolupráci s Policií ČR nebo městskou policií zajišťovat pořádek v 
         parcích po 22. hodině (opilé děti, vytrhané tyčky od plotu, lahve od rumu, krabice 
         od vína, hromada cigaretových nedopalků), budou se v našem městě dospělí občané 

         bát dětí školou povinných? Viz události, ke kterým došlo za nezájmu policie ve 
         středu 24. října 2007 při diskotéce na ZŠ. 



IB: Otázku k této konkrétní situaci by bylo vhodné položit Policii ČR, která se případem měla 

      zabývat (informace Policie ČR o incidentu je na jiném místě ÚN, pozn. redakce). Ke 
      spolupráci s Městskou policií Trutnov nemám výrazné výhrady, její působení 
      v našem městě je však omezeno našimi finančními možnostmi. Ale věřím, že platí slova 
      pana ředitele Povra, která zazněla na říjnovém zastupitelstvu, že se budou snažit 
      odstraňovat problémy, na které je občané upozorňují, že budou postupně vylepšovat 
      služby a že i v jejich zájmu je chránit slušné lidi a majetek. A to je samozřejmě i náš 
      zájem a úkol. 
RH: Jsou případy, kdy nemám připomínek ani k jednomu z výše uvedených subjektů. Ale 
        nevím proč, placená služba funguje vždy lépe, než služba, na kterou máte nárok ze 
        zákona. Je to asi věc systému. Domnívám se, že pokud by PČR v celé ČR lépe 
        fungovala, pak by nebylo zapotřebí mít  na městech „armádu“ městských strážníků. 

Děkujeme za odpovědi a pokud v článku někdo postrádá téma, které ho zajímá (všechny 
otázky, které jsme měli od občanů k dispozici, byly položeny i zodpovězeny), může se na oba 
představitele Města Úpice obrátit i osobně. Při zachování pravidel lze pokládat dotazy i 
elektronickou formou. Odpovědi jsou v tomto případě zveřejněny na internetu, na webové 
adrese www.upice.cz (dotazy).
                                                                                  Marcela Strachotová a Josef Rumler

Setkání v Úlu

Školní budova na Lánech slavila své pětasedmdesátiny! Důvod k oslavě. 
Narozeninová párty se uskutečnila v sobotu 17. listopadu 2007. Všechny dveře Základní 
školy Úpice-Lány byly po celý den otevřeny. Škola se proměnila v jedno velké televizní 
studio Úl. Každá učebna představovala expozici tematicky rozličného vyučovacího předmětu. 
Výstavky nabízely nejrůznější projekty, pomůcky, žákovská díla i ankety (např. „Jste pro to, 
aby se Praha ucházela o letní olympijské hry?“). Ve školní družině „rostl“ strom vzkazovník. 
Na něm byly listy, na které mohli účastníci oslav napsat škole jakýkoliv vzkaz. Některé z nich 
si můžete přečíst níže. Podle rozdaných slunečných kolíčků prošlo útrobami školy na 700 
návštěvníků.

Před obědem se hosté zapojili do Lánských radovánek s podtitulem Kdo si hraje, 
nezlobí. Organizátoři z Dětského parlamentu při ZŠ Úpice-Lány připomněli návštěvníkům 
hry, které se na škole hrály dříve (kuličky, skládání Rubikovy kostky, panák,...) ale i hry, které 
"frčí" dnes (petanque, huckies, skateboarding,...). V jedné z učeben si mohli příchozí nechat 
bezplatně změřit od zástupců Svazu diabetiků Úpice glykemii (jedna z forem, kde se škola 
prezentuje jako škola podporující zdraví).

Odpoledne měli dostaveníčko bývalí zaměstnanci, kteří kdy na škole pracovali. Těmi 
nejstaršími byli středoškolští učitelé ještě z dob jedenáctiletky, která se v lánské budově 
„ukrývala“ v šedesátých letech minulého století. Po společné fotografii se mnohých učitelů 
ujali jejich bývalí žáci. 

V přeplněné tělocvičně zahájila blok vzpomínání bývalých žáků starostka města Úpice 
Ing. Iljana Beránková. Po její gratulaci a přání hodně kvalitního medu ji na pódiu vystřídal 
další absolvent Pavel Švorčík, který uvedl nejvýznamnějšího pozvaného někdejšího žáka ZŠ 
Úpice-Lány Miroslava Janka. Ten momentálně patří k nejoriginálnějším a nejuznávanějším 
českým dokumentaristům. Proto právě on dostal důvěru, aby dokončil prestižní film Občan V. 
H., který bude zachycovat více než deset let prezidentování Václava Havla (premiéra v lednu 
2008). Oba pánové zavzpomínali na svá školní léta, na tělocvičnu, v které přesně před třiceti 

http://www.upice.cz/


lety M. Janek natočil poslední záběry filmu Katarze. Unikátní snímek, spolu s dalšími dvěma 
filmy natočenými v Úpici, pak promítl.

V komponovaném pořadu „Lánská televize“ se představili žáci současní. Role 
moderátorů se ujali Kateřina Nývltová z páté třídy a osmák Dominik Souček. A vedli se 
bravurně. Nechyběly televizní noviny, počasí, sport, reklamy (propagující především 
medovinu, med, lánské deštníky a časopis Úl), ani borec na konec. Tělocvična v tu dobu 
praskala ve švech, proto se tato část pořadu dočkala i reprízy.

Následovaly počítačové prezentace Andrey Jiráskové a Radka Pulkrábka a 
videopohlednice o Úpici namluvená žáky osmé třídy v anglickém jazyce. Třemi vystoupeními 
se představil také školní taneční kroužek. 

 Video JS Úpice v čele s Jiřím Středou uvedlo premiéru filmu o lánské škole „75 let si 
hrajeme“. Snímek odrážel nejdůležitější aktivity, které se během školního roku na ZŠ Úpice-
Lány uskutečňují. 

A kdo toho ještě neměl dost, dostavil se do restaurace na Dlouhé záhony, kde k 
poslechu i tanci zahrála country skupina Couvej z Děčína. 

Petr Kalousek



Sponzoři oslav
Vema, a. s., Brno; Melco Trutnov; aTRE, v. o. s., Nový Bydžov; PéCé – Pekárny a cukrárny 
Náchod, a. s.; Nowaco Czech Republic s. r. o., Leoš Winter; Alena Lelková, restaurace 
Dlouhé záhony, Úpice; Pavel Kohout, papíry&tonery, Dvůr Králové n. L.; JIP východočeská, 
a. s., St. Hradiště, M. Fiala; Via-NM, s. r. o., Velké Poříčí; Apicor – Hana Boháčová, 
Krkonošská medovina;  Video JS Úpice, Jiří Středa; Konica Minolta, Hradec Králové, Pavel 
Kraus; Beas, a. s., pekárny Lično, Hradec Králové; Zelenina – Drinks, s. r. o., Trutnov; 
Willcap, spol. s r. o., Trutnov. 

Z listů stromu vzkazovníku:

„Navštěvoval jsem tuto školu před padesáti lety. Dnes jsem byl unešen tím, co jsem zde viděl. 
Myslím, že je to správný směr. Vše pro děti.“ (Zdeněk Podstata).

„Super! Těším se na 80. výročí!  Akorát, že došly vystřelovací deštníky.“

„Kéž po republice je více škol jako ta VAŠE!“

„Je to fakt dobrá škola, až na to Lánské desatero.“

„Už se těším, až budu chodit do školy.“ (Jindřiška)



„Hodně se tu změnilo k lepšímu a krásnému. Ale znovu bych to absolvovat nechtěla. Ať se 
daří!“ (Sobotková-Hübnerová)

„Úžasný zážitek po 31 letech. Děkuji a přeji dál tolik elánu.“ (Lenka Kurfiřtová-Helemíková)

„Bylo tady krásně, ale bylo to krátké. Moc to uteklo. Škoda, že jsme tu neměli tenkrát tu 
krásnou klouzačku.“ (Blanka Kyselová)

„Milá školičko, od doby, kdy jsem Tě opustil, jsi udělala velký krok kupředu. Je tu moc 
krásně a věřím, že se tu včeličkám moc líbí. Já vzpomínám moc rád. Prožil jsem tu krásné 
časy a první lásky. Ahoj!“ (Pavel)

„Opravdu je tato škola úžasná. Asi k Vám začnu chodit znovu. Úžasná výzdoba, úžasní žáci, 
učitelé.“ (Pátrová)

„Ráda jsem se vrátila na „místo činu“. Škola se změnila jen k lepšímu, je to tu moc hezké a 
příjemné prostředí.“ (Píšová)

„Jako absolvent tuto školu ráda stále navštěvuji, obdivuji a přeji co nejvíce stejně dobrých i 
lepších nápadů, které ji obohacují a dodávají ji na unikátnosti.“ (M. Škaloudová)

„Krásně je to tu přestavěné. Byla jsem se podívat tam, kam chodil můj táta a moje teta. Je to 
tu moc hezké. Táta a teta si to tu pochvalují. (Kristýna Bönischová)

„Škola Lány je útulná. Dýchá dětským štěstím, láskou a chutí učit se novým věcem. Učitelé, 
žáci i lidi jsou laskaví, chápaví a usměvaví. Přejeme škole, učitelům, žákům i občanům města 
Úpice vše nej do dalších let.“ (Hofmanovi)

„Kolo trestů je bezva nápad. Máte to tu super, zajímavé nápady. Jen tak dál. Chválím.“ 

HANNOVER - 32. MUSIKPARADE  2007

Ve dnech 13.  a  14.  října  2007 patřila  TUI  Arena  postavená  u  příležitosti  Světové 
výstavy muzikantům, tanečníkům a zpěvákům z celé Evropy, konkrétně převážně špičkovým 
profesionálním vojenským orchestrům ze Švýcarska, Litvy, Švédska, Chorvatska, Itálie, Velké 
Británii, Ukrajiny a Německa.

Mažoretky a dechový orchestr ZUŠ Úpice si získal na stejné akci v roce 1997 velké 
sympatie pořadatelů a bezmála třiceti tisíc diváků.

Odměnou nám bylo  pozvání  na  letošní  ročník  a  čest  celý  program zahájit.  Nutno 
dodat, že se nejedná o koncertní vystoupení, ale o speciální SHOW programy vysoké úrovně.
 Po pečlivém zvažování jsme postavili naše desetiminutové vystoupení na mixu fragmentů z 
českých  i  světových  populárních  melodií.  Zazněla  tak  Dvořákova  Humoreska,  Šlitrova  a 
Suchého Babeta, slavný český pochod Castaldo a stejně slavný Offenbachův Kankán či Count 
Dowu skupiny Europe. A jestliže potlesk provázel celé vystoupení, Škoda lásky, tentokrát v 
moderní instrumentaci, to je ve světě vždycky správná volba. 30 mažoretek a pětačtyřiceti- 
členný orchestr  posílený absolventy opravdu reprezentoval  Úpici  a  ČR skvěle.  Vynikající 
mažoretky a zkušení muzikanti dodali kuráž i těm mladším, protože vystupovat v obrovské 
sportovní  hale  v  palbě  světel  a  před  tisícovkami  diváků  na  tribunách  není  vůbec  žádná 



legrace. Ale byl to zážitek na celý život. Zvláště když pořadatelé zařadili naše vystoupení 
mezi tři nejlepší.

Zdeněk Tlučhoř
a Dagmar Kašparová
ZUŠ  A. M. Buxton, Úpice

Vánoční těšení

V celém školním roce snad není období, na které by se děti těšily více. Stejné to je i  s těmi 
našimi z úpických školek. Už dlouhé týdny předem se navzájem svěřují se svými tajnými 
tužbami, od drobností a maličkostí, o které si napíší Ježíškovi, až po přání méně skromná, 
často ovlivněná reklamou v televizi, vánočními katalogy nebo lákavými výlohami obchodů. 
Co pro děti znamená čas těšení, pro nás dospělejší je čas shánění a možná i trochy starostí.

My, děti z MŠ Na Veselce, Jaromír a Radeč, už máme vše předem pečlivě naplánované a 
připravené. Zazpíváme si u krásně ozdobeného vánočního stromu na náměstí, zazpíváme na 
setkání seniorů a tradičně  jim připravíme přáníčka a drobné dárky, se kterými nám pomohou 
paní učitelky. Se stejnou, ne-li větší radostí, přichystáme překvapení pro naše nejbližší – 
rodiče, prarodiče, sourozence.

A až nasajeme tu pravou vánoční atmosféru, zapálíme svíčky na adventním věnci, budeme 
zpívat koledy, ochutnávat cukroví a den po dni „odstřihávat“ adventní kalendář. Ale nejvíc, 
úplně nejvíc, se budeme těšit na vánoční nadílku, která přijde do školky určitě o něco dřív než 
k nám domů. Nedivte se, je to pro nás teprve první, druhé, třetí, nejvýš čtvrté vánoční těšení 
ve školce, chceme si ho užít.

Přejeme vám všem veselé a spokojené Vánoce a to vánoční těšeníčko si užívejte s námi!

                                       Děti a učitelky z MŠ Úpice

Vážení rodiče,

občas se setkáváme v naší mateřské škole s tím, že se pozastavujete nad skladbou jídelního 
lístku pro děti. Ráda bych vás proto chtěla blíže seznámit s tím, proč pro děti „vaříme právě 
tak, jak vaříme“

Dětem je poskytována plnohodnotná a vyvážená strava (dle předpisů).
Je zachována vhodná skladba jídelníčku , dodržována zdravá technologie přípravy pokrmů a 
nápojů, děti mají dostatek tekutin a mezi podávanými pokrmy jsou dodržovány vhodné 
časové intervaly.
V mateřské škole používáme normy pro předškolní stravování. Při tvorbě jídelníčků 
sledujeme podíl bílkovin, nerostných látek, vitamínů i energetickou hodnotu stravy. Pečlivě 
vybíráme suroviny, ze kterých je jídlo vyráběno. Z jednotlivých surovin vytváříme vhodné 
kombinace. K pokrmům, o kterých víme, že budou dětem chutnat , přidáváme vše, co jako 
samostatný pokrm nemá naději na úspěch. Je dobré, aby se v jídelníčku střídaly pokrmy 
atraktivní a méně atraktivní. Jídelníček sestavujeme na týden dopředu , vždy v pondělí ráno je 
vyvěšen na nástěnkách. Snažíme se, aby se pokrmy v průběhu měsíce neopakovaly.
Sestavení jídelního lístku se promítá do tzv. „spotřebního koše,“ který sledujeme a 
vypočítáváme každý měsíc (jednotl. měsíce jsou k nahlédnutí u vedoucí ŠJ).



Ve spotřebním  koši se sleduje hlavně podíl masa, luštěnin, ryb, mléka, mléčných výrobků, 
ovoce, zeleniny a brambor. Z tohoto výčtu je patrné, že některé suroviny nelze slučovat, 
přestože jsou pro mnoho lidí téměř stejnou kategorií  (např. mléko se musí plnit samostatně, 
není započteno do mléčných výrobků,  ryby nejsou započítány jako součást masa, brambory 
nejsou započítány jako zelenina…..)
Každá jmenovaná surovina může mít  měsíčně odchylku od výživové dávky 
-+20%. Skladba jídelních lístků v naší mateřské škole plně vyhovuje kritériím ve spotřebním 
koši. Vše je kontrolováno KHS v Trutnově. 
U dětí předškolního věku dochází k vytváření stravovacích návyků pro celý život a jejich 
pozitivní ovlivnění je vysoce efektivní  i z hlediska celého budoucího života. Strava v 
mateřské škole tvoří přibližně 60% celkového denního příjmu dětí a hraje v jejich celodenním 
stravování  velmi významnou roli. Kromě toho úzká vazba rodiny na mateřskou školu 
zaručuje, že stravovací návyky a dovednosti budou přeneseny do značné míry i do rodin dětí.
Vzájemná informovanost mezi mateřskou školou a rodiči vede také k tomu, že rodiče mohou 
dětem snadno doplnit v domácí stravě ty komponenty, kterých se jim ve školním stravování 
nedostává. 
Nakonec mi dovolte jedno stručné konstatování:
Zajišťování většiny podmínek nutných pro zdravý vývoj člověka se nikdy nemůže obejít bez 
ovlivňování a optimalizace biologické i energetické hodnoty jeho stravy a tuto činnost nelze  
provádět bez speciálních tabulek výživových hodnot potravin vycházejících vždycky a jenom z 
podrobné databáze potravin.

Za školní jídelnu Mateřské školy Úpice
Justová Irena (vedoucí ŠJ)

MOJE POBALTSKÁ DOBRODRUŽSTVÍ

Hladina adrenalinu v krvi stoupá každým krokem. Každou sekundou, kterou kráčíme 
k vytyčenému cíli. Já a trojice dalších dívek z úpického gymnázia jsme se rozhodly dojít po 
písečných dunách až ke státním hranicím mezi Litvou a Ruskou federací.

Je chladný podzimní den, předposlední našeho školního zájezdu do již zmiňované 
pobaltské republiky. Po týdnu bydlení v přátelských rodinách v nádherném Trakai a 
výletování do měst Kaunasu, Vilniusu, Druskininkai nebo skanzenu Rumšiškės vedly naše 
cesty neomylně do národního parku Kurská kosa. Městečko Nida – rybolov, pláž, čtyři hodiny 
volna. Nepřekonatelná touha dostat se až do Ruska a moci starším (a jedné nejmenované paní 
učitelce) na dříve ponižující „Bylo ti osmnáct? Byl jsi v Rusku? Ne?“ odpovědět 
vítězoslavným ANO a stát se tak pro ni plnohodnotným člověkem, zdolala i naši lenost nebo 
bolest v nohou. Z větší skupinky studentů putujících za ruskou vlajkou se část odpojila. A 
nakonec jsme zbyly jen čtyři.

 Směřujeme k místu údajných hranic už přes hodinu času. Nikde nikdo, na zemi není 
jediné lidské ani zvířecí stopy. Pronikavé ticho, nebývalý klid. Jdeme dál a dál, v obavách, že 
státní přechod je ještě příliš daleko a náš sen se se skutečností mine. Vystoupáme další 
písečný val a náhle zpozorujeme postavu. Deset metrů od nás stojí člověk, před sebou plátno, 
barvy a tvoří. Zajímá nás, jak daleko ještě musíme ujít do Ruska, a tak se odhodláme 
k oslovení. „Do you speak English?“ Mluví. A maluje. Hranice jsou pár set metrů odtud, pod 
tmavým stromovým porostem, ohraničené plotem. A máme si prý dát pozor, pohraniční stráž 
tu hlídá a mohly bychom mít velké problémy. (Na oficiální vstup na sousední území nemáme 
potřebná víza, proto se chceme alespoň dostat do nejbližší možné vzdálenosti.) Malíř sám 
prchl z Ruska předcházející den.



Plot je na dohled. Litevskou hranici představují kříže s čísly, které navozují dosti 
depresivní atmosféru. Máme strach. Ztratit se v těchto končinách, nikdo už nás nenajde. A co 
teprve kdyby nás zastavila celní policie. Přemýšlíme o ústupu několik metrů před samotným 
cílem. Nakonec nás ale touha se ruské půdy byť jen dotknout přemůže, a tak se osmělíme, 
dojdeme k plotu a protáhneme pod ním ruce. Ruský písek! Ruské větve! Odnášíme si každá 
hrdě jeden ruský klacík na památku a fotografujeme se. Při návratu už jsme o něco klidnější, 
chceme malíři poděkovat, ale na kopečku už nestojí. Z místa, kde jsme jej ani ne před půl 
hodinou viděly, zmizely veškeré stopy.

Jedno dobrodružství skončilo, avšak další začalo ještě tentýž večer – a tentokrát všem 
účastníkům zájezdu bez rozdílu. Ubytovna v Klaipėdě se podobala hororovému hostelu, okna 
na pokojích byla vyvrácená, tekla jen studená voda, dveře nešly zavírat. Nemluvě o 
plesnivých kobercích. Dlouhé chodby, uprostřed budovy prostor nápadně připomínající 
vězeňský dvůr. Zimou se téměř nedalo usnout, přestože jsme dřímali v několika vrstvách 
oblečení. Někteří ale z nedůvěry k prostředí ani spát nešli. Jak jsme později zjistili, ubytovna 
byla budovou bývalé nemocnice…

Dobrodružství, zážitky, příjemní lidé. Slova, kterými lze shrnout mé vzpomínky na 
Litvu. Stálo to za to!

Lucie Kalousková

Úpická Mládež ČČK opět pomáhala při celonárodní osvětě!

Sedm dívek z Mládeže Českého červeného kříže při Gymnáziu a SOŠ v Úpici opět 
seznamovalo širokou veřejnost o možnostech prevence rakoviny prsu a rozdávalo poukázky 
s dvěstěkorunovým příspěvkem na vyšetření, tentokrát v jihočeských, západočeských, 
severočeských a středočeských městech.

1. etapa projektu nazvaného Růžová jízda proběhla za dva jarní měsíce veskrze na 
Moravě a ve východních Čechách. Možná i právě Vám se poštěstilo navštívit růžový autobus, 
originální dopravní prostředek, podle něhož byla akce nazvána, na trutnovském Krakonošově 
náměstí. O tom, že jarní fáze kampaně byla velmi úspěšná, není pochyb. I v televizních 
zprávách se objevilo, že počet žen se zájmem o preventivní vyšetření prsu mamografem stále 
vzrůstá. Pořád více jich přichází do specializovaných center či nemocnic s žádankou o 
prohlídku. A to je dobře. Ženy díky osvětě už vědí, že snadnou cestou k včasnému odhalení 
nebezpečí zákeřného onemocnění prsu jsou právě pravidelné návštěvy preventivních 
vyšetření. V západoevropských zemích se pomocí podobných osvětových kampaní podařilo 
snížit úmrtnost na rakovinu prsu až o 35 procent.

Dívky z úpické Mládeže ČČK byly požádány o spolupráci na tomto projektu a staly se 
důležitou součástí posádky autobusu jako hostesky, a tak po celé České republice zvaly ženy, 
ale i muže dovnitř do autobusu, pomáhaly zájemcům s vyplňováním dotazníků zaměřených na 
tematiku rakoviny prsu nebo jen podávaly stručné informace kolemjdoucím.

Růžová jízda navštívila v roce 2007 více než sedmdesát českých a moravských měst. 
Doufejme, že se příští rok autobus opět rozjede a budete ho moci navštívit také Vy, kdo jste 
letos nedostali příležitost se do jeho útrob podívat. Na viděnou buď znovu v Trutnově, nebo 
třeba i přímo v Úpici. 

Lucie Kalousková

Cesta do pravěku

Již druhým rokem vyučujeme na ZŠ Bratří Čapků podle ŠVP Blahováček. Jeho součástí jsou i 
tematicky zaměřené dny, které jsou vyučovány netradičními formami. V rámci projektu 
„Cesta do pravěku“ tak žáci mohli nahlédnout do velmi vzdálené minulosti. Seznámili se 



s literaturou věnující se tomuto období a v přírodopisu získali znalosti o celkovém způsobu 
života tehdejších neandrtálců. Kreativitu pak mohli naplno projevit ve výtvarné výchově, kde 
malovali své představy o životě těchto lidí, vyráběli jednoduché nádobí, zbraně, oblečení i 
ozdobné předměty, které tehdejší lidé nosili a používali. 

Martin Zakouřil
Drakiáda 

V polovině října uspořádala již podruhé ZŠ Bratří Čapků Úpice drakiádu. Na louce u 
hvězdárny se tak sešli příznivci papírových draků, aby své létající kamarády vypustili. I 
tentokrát měli štěstí, neboť byl krásný podzimní den, sluníčko svítilo a vítr (alespoň zpočátku) 
dráčky pěkně popoháněl. Po krátké „rozcvičce" začal souboj o to, který drak vyletí nejvýše. 
Vítězem se stal stejně jako loni David Vlček, ale smutnit nemuseli ani ostatní účastníci, neboť 
každý obdržel tašku naplněnou sladkostmi a upomínkovými předměty. Už teď se všichni těší 
na další ročník.

                                                                                                                       Eva Jansová

Florbalová víkendovka

Osm členek florbalového reprezentačního týmu ZŠ Bratří Čapků strávilo počátkem listopadu 
ve škole přesně 24 hodin. Pod vedením trenéra Martina Dytrycha, „asistenta“ Jakuba 
Dytrycha a s potravinovou podporou od Petry Dytrychové se dívky snažily zdokonalit ve 
florbalových dovednostech. Fyzicky náročné "kolečko", sprinty, nácvik přihrávek, střelby, hra 
jedna na jednu, nájezdy, florbalová utkání, to vše se prolínalo s chvílemi odpočinku. 
Oddychovalo se především u jídla a v klubu u kompů, při fotbálku a šipkách. Atmosféra byla 
skvělá, holky makaly a všichni dohromady jsme se dobře bavili. Základem úspěchu je dobrá 
parta a ta v dívčím florbalu je!

Martin Dytrych

Vylepšujeme naší školu

     Pod tímto názvem se na ZŠ Bratří Čapků uskutečnila ve dnech 19. a 20. října 
„víkendovka“, které se zúčastnilo 12 žáků. Páteční večer, kdy víkendovka začínala, byl 
věnován vzájemnému seznámení. K vytvoření dobrého kolektivu pomohly i veselé 
společenské hry, do kterých se zapojily i paní učitelky. Zajímavým „bonbonkem“ večera pak 
byla stezka odvahy, kterou pro své starší kamarády připravila děvčata ze 6. třídy. Úkolem bylo 
projít samostatně setmělými chodbami obou školních budov a vyhledat 9 skrytých lístečků 
s otázkami, úkoly a obrázky. Druhý den žáci rozděleni do skupin již zdobili své třídy a 
společně pak upravili prostory chodeb. Vyzkoušeli si aranžování suchých květin, vydlabávání 
a zdobení dýní. Volné plochy pak zdobili nejrůznějšími dekorativními motivy (rybami, 
stromy, notami, otisky rukou, vystřihovánkami…). Všichni pracovali se zájmem, nadšením a 
nutno říci, že prostředí školy po tomto dnu opravdu prokouklo.  

                  Alena Křivská
DEN PRO DĚTSKOU KNIHU v     úpické knihovně  



Svaz knihovníků a informačních pracovníků ČR vyhlašuje I. ročník celostátní akce DEN PRO 
DĚTSKOU KNIHU – 1. prosinec 2007

Zveme všechny děti i s rodiči od 9.00 do 14.30 hodin do prostor městské knihovny 
• prodej nových dětských knih (přijďte vybrat krásný vánoční dárek)
• soutěže pro děti s drobnou odměnou
• malování obrázků, vymýšlení příběhů, pohádek či básniček (ze všech výtvorů bude 

vytvořena kniha) 
• četba pohádek
• přihlašování dětí v doprovodu rodičů
• občerstvení zajištěno

------------------------------------------------------------------------------

Knihovna připomíná možnost hlasovat v Soutěži o nejoblíbenější regionální knihu 
čtenářů Krkonošského deníku. Soutěž probíhá do března 2008. Hlasovací lístky jsou 
vždy zveřejněny v pátečním Krkonošském deníku (je nutno použít originál z novin). Můžete 
je vhodit do hlasovací schránky v knihovně, případně doručit nebo zaslat do redakce novin. 
Knižní cenu obdrží 3 vylosovaní čtenáři.
------------------------------------------------------------------------------

Městská knihovna Úpice oznamuje,
 že bude v době od pátku 21. 12. 2007 do úterý 1. 1. 2008 uzavřena.

 Na své čtenáře se těšíme opět ve středu 2. ledna 2008!

SILVESTR

Reklamní agentura Splav Vás zve DNE 31.12.2007 od 19.00 hodin do KD Havlovice na
SILVESTR 2007. Hrají Wosi. Silvestrovský autobus zajištěn, vstupné 400,- Kč, předprodej u 
paní Součkové, telefon 731 162 694

Občan M. J. 
     

Pracovnice knihovny 
přejí všem svým čtenářům 

klidné a pohodové prožití vánočních svátků.
V novém roce hodně zdraví a spokojenosti.



       Dlouho očekávaný film Občan V. H., který bude zachycovat více než deset let 
prezidentování Václava Havla, celkem třináct let jeho života, dokončuje po tragicky zesnulém 
Pavlu Kouteckém režisér Miroslav Janek. Absolvent Základní školy Úpice-Lány patří k 
nejoriginálnějším a nejuznávanějším českým dokumentaristům. Začal v sedmdesátých letech 
s řadou pozoruhodných krátkometrážních 16 mm filmů. V roce 1980 emigroval do Spojených 
států. Tam snímal, stříhal či režíroval řadu převážně dokumentárních filmů. Spolupracoval 
mimo jiné s Godfreyem Reggiem jako střihač na slavných celovečerních dokumentech 
Powaqqatsi, Naqqoyqatsi a krátkometrážním Anima mundi. Od roku 1995 žije v Česku a zde 
režíruje dokumentární filmy. Jeho film „Nespatřené“ získal osm cen na různých 
mezinárodních festivalech. Od roku 1998 je stálým pedagogem FAMU na Katedře 
dokumentární tvorby. 

Miroslav Janek bude coby významný absolvent hostem sobotních (17. 11.) oslav 75. 
narozenin ZŠ Úpice-Lány. Bude vzpomínat na školní léta strávená právě na lánské škole, ale i 
na své filmové začátky. Tři z jeho prvních filmů (záběry jednoho z nich jsou pořízené právě 
ve školní tělocvičně, kde bude probíhat projekce) uvidí návštěvníci oslav jubilea od 15 do 16 
hodin.

Petr Kalousek

VÁNOČNÍ PŘEDSTAVENÍ ÚPICKÝCH OCHOTNÍKŮ
 

Ani letošní svátky a závěr roku nebudou bez úspěšného představení 

KOMEDYJE O HVĚZDĚ
Vypodobnění příběhu narození Krista Pána podle starých rukopisů, zvláště Metelkova 

Paseckého, zkomponýroval a Léta Páně 1967 znovu na světlo vydal Jan Kopecký.



V inscenaci se vedle tří desítek úpických ochotníků představí i členové skupiny BOSSORKY pod 
vedením Markéty Vránové. Původní hudbu Mojmíra Ballinga pro inscenaci upravil Zdeněk 

Möglich, kostýmy vytvořila Irena Vylíčilová. Hru s mnoha známými vánočními koledami režíroval 
Pavel Švorčík. 

Divadlo Aloise Jiráska Úpice
obota 22. prosince 19.30 hodin
pátek 28. prosince 19.30 hodin

Vstupné 60,- Kč

Rezervace a předprodej vstupenek zajišťuje paní Hana Nývltová, prodejna KNIHY-GRAMO, 
Pod Městem, Úpice, tel: 732 873 950 (9 – 12 a 14 – 16.30 hod

NOVÉ KNIHY  V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ

KNIHY| PRO DOSPĚLÉ

Klímová-Pumerová, K.: Venku číhá džungle
Kniha je nabitá informacemi o dnešních indiánských komunitách, je psaná
napínavou formou příběhu kmene Ašháninků, kteří jsou původními obyvateli národního
parku Otishi. Příběh se stává nevšedním románem o zániku jedné původní civilizace.

Pacner,
K. - Riebauer, M.: Rytíři lékařského stavu



Profesní i soukromé osudy lékařů, kteří spojili celý život se svým povoláním a se službou 
pacientům.

Cox, S.: Svět Dana Browna
Badatel v oboru starověkých mystérií a alternativních dějin upozorňuje na
četné historické záhady, o nichž píše autor románu Šifra mistra Leonarda, jehož hrdina
Robert Langdon se snaží přijít na kloub těmto historickým záhadám a intrikám.

Alderton,
D.: Akvarijní a jezírkové ryby
Kompletní průvodce výběrem a chovem sladkovodních a mořských ryb. Praktické rady jak zařídit 
akvárium a vybudovat zahradní jezírko - nádrže, skalky a kořeny, rostliny, vyhřívání. Vyobrazeno 
více než 1000 různých druhů ryb a bezobratlých pro nejrůznější prostředí.

1000 stavebních strojů
Encyklopedie
představuje všechny významné i částečně zapomenuté typy a modely strojů od prvních
parních válců a drapákových rýpadel až k dnešním strojům vybaveným nejmodernější
elektronikou, hydraulikou a výkonnými motory.

Vondráčková, H.: Vzpomínám a ničeho nelituji
Vzpomínky české populární zpěvačky.

Zapletal, M.: Záhady a tajemství Jaroslava Foglara
Životopis legendy českého skautingu Jaroslava Foglara (6. července
1907-23. ledna 1999).

Serfaty, T.: Pátý pacient
Napínavý thriller z lékařského prostředí.

Thibaux, J. M.: Sultánka
Dobrodružný historický příběh dcery benátského dóžete, která byla prodána do tureckého harému a 
nakonec se musí stát sultánkou, nebo zahyne.

Pilátová, M.: Žluté oči vedou domů
Román na osudu tří žen zachycuje zároveň atmosféru života emigrantů v Jižní Americe.

Fulghum, R.: Co jsem to proboha udělal?
Kniha úvah amerického unitářského kněze a úspěšného spisovatele.

Brown, S.: Exkluzivně
Barrie Travisová je velice dobrou reportérkou televizní stanice. Asi proto se s ní spojí první dáma 
země a nabídne jí životní příležitost. Prezidentova žena, zničená žalem ze ztráty jediného syna, 
naznačí, že její dítě mohlo být zavražděno...

KNIHY PRO DĚTI

Nesvadba, M.: Michal maluje s tátou
Učíme se kreslit s Milošem a Michalem Nesvadbovými.



 Foster, J.:  Kniha pro správné holky: Jak být ve všem jednička
Naučte se být ve všem nejlepší. Jak vysvětlit ve škole pozdní příchod, jak vypadat
skvěle na fotkách, jak číst z ruky a spoustu dalších věcí.

Ennight, D.: Kniha pro správné kluky: Jak být ve všem jednička
Naučte se být ve všem nejlepší. Jak dělat kouzla, jak mluvit tajnou řečí, jak vázat uzly, jak věštit z 
čajových lístků a spousta dalších věcí.

Čtvrtek, V.: Cipískova loupežnická knížka 
Večerníčkové pohádkové příběhy známé rodinky z lesa Řáholce a především jejich synka Cipíska.

Jágr, M.: Veverek Koudelka a jiná slohová cvičení
Humorné příběhy a postavičky M. Jágra pro radost všem dětem. Vydáno u příležitosti nedožitých 
80. narozenin autora.

Schröder,
P.: Spolek holek Lékorek
Lea je novou žačkou 4. třídy. Okamžitě se skamarádí s dívkou, které si ve třídě nikdo nevšímá, a 
tím si proti sobě popudí některá z děvčat. Ty dvě si však umíní ukázat jim, zač je toho loket. 

Stínil, L.: Přísný zákaz lásky
Miky se zamiluje do dívky Báry, která je ale zadaná. Chlapec se však nevzdává a začíná
bitvu na všech frontách.

Brezina, T.: Město přízraků
V městečku na konci světa čeká Klub záhad děsivý zážitek. Z nebe se snese šedivá mlha, pohltí 
jednoho z obyvatel a všichni se tváří, jako by se nic nestalo...

Kühnl, D.: Správná parta a kouzelný míč
Parta 3 dětí (2 kluci a 1 holka) z Holešovic prožívá spolu s kouzelným koženým
míčem úžasné prázdniny plné dobrodružství a napínavých situací.
                                                                                                               Městská knihovna



Vážení přátelé Městské hudby Úpice, zase ten rok uběhl jako voda a naše 
kapela se poctivě připravuje na další tradiční Vánoční koncert, který je pro 
nás vždy výroční.  Tyto koncerty pořádáme od roku 1995, to znamená, že 
letošní bude již třináctý. 

Můžete se těšit na spoustu mladých i zkušených zpěváků, přičemž někteří 
z nich pro vás budou zcela noví.  Na programu budou převážně populární 
písně doplněné o koncertní orchestrálky, písně vánoční a najde se i prostor 
pro  lidovky.  Některé  písně  obohatí  pohybem  taneční  skupina  REFLEX. 
V tradiční  „humorné“  části  vystoupí  nejmenší  žáci  ze  ZŠ  Úpice-Lány  a 
nakonec si všichni společně zazpíváme koledy.

Ve  spolupráci  se  žáky  ZŠ  Úpice-Lány  a  Městem Úpice  jsme  připravili 
Vánoční koncert, kterým vás budou provázet Romana Pacáková z Českého 
rozhlasu Hradec Králové a Mgr. Petr Kalousek.  Dovolujeme si vás pozvat na 

VÁNOČNÍ  KONCERT
v Divadle Aloise Jiráska v Úpici

v sobotu 15. prosince 2007 v 19.00 hod.
Děkujeme všem svým příznivcům za  celoroční  podporu  a  návštěvu při  koncertech  v přírodě  a 
těšíme se na vás do divadla!

Pomyslné odstartování samotných Vánoc pak bude na Štědrý den ve 14.00 na úpickém Náměstí 
TGM v tradičním spojení

KOLEDY a MEDOVINA
kapelník Zdeněk Möglich

Ježek v kleci

Při výstavě her, hraček a hlavolamů jsme v muzeu sledovali, kdo nejrychleji vyndá ježka z klece. 
Máme vítěze – je jím ONDŘEJ ŠMÍD, žák 4. třídy ZŠ Lány.
Ondřeje prosíme, aby se od úterý 27.11. 2007 zastavil některý den v muzeu a předáme mu cenu 
vítězi – originál ježka v kleci. Gratulujeme! 

                                                                                                     Marcela Strachotová

POZVÁNKA 

Zveme Vás na Náměstí TGM na vystoupení žáků úpických škol U VÁNOČNÍHO STROMU
dne 7. prosince 2007 od 16.00 hodin. Doprovodný program začíná v 15.30 hodin: ukázka řemesel, 
prodej výrobků, perníčků, občerstvení – svařené víno, čaj, medovina, horké párky
     Srdečně zvou pořadatelé a sponzoři: Město Úpice, mateřské a základní školy, ZUŠ, mládež ČČK 
a místní skupina ČČK, jednota divadelních ochotníků, technické služby, tiskárna Ofset a Bowling 
bar Rtyně v Podkrkonoší



POZVÁNKA

Kulturní komise Města Úpice, MKS a STCJH Vás srdečně zvou na tradiční SETKÁNÍ SENIORŮ 
v letošním roce s překvapením!
Těšíme se na setkání v úterý dne 18. prosince 2007 od 16.00 hodin v městském sále

POZVÁNKA

Reklamní agentura Splav Úpice pořádá v úterý dne 18. prosince 2007 v kostele sv. Jakuba na 
Náměstí TGM od 19.00 hodin ADVENTNÍ KONCERT JOŽKY ČERNÉHO
Koncert bude zároveň promítán na náměstí, kde si na závěr můžete s Jožkou Černým všichni 
zazpívat. Občerstvení zajištěno, sváteční náladu si vezměte s sebou...
Prodej vstupenek paní Součková, prodejna zahrádkářských potřeb na Náměstí TGM, telefon
731 162 694
Vstupné: kostel  190,-, 160,-, 100,- Kč,  náměstí  30,- Kč

Opět Vás zveme na netradiční
PŮLNOČNÍ

která se uskuteční v pondělí 24. prosince
od 21 hodin až do ...

ve Sboru Církve adventistů sedmého dne
v Úpici Na Veselce, ulice Boženy Němcové 830.

za Sbor Církve adventistů 
sedmého dne 

                                     Daniel Škoda

TEN VÁNOČNÍ ČAS DOČKALI JSME ZAS – ANEB – RADOSTNĚ BUDEM ZPÍVATI V ÚPICI 
V HUSOVĚ SBORU 25. 12. 2007 V 15 HODIN - JIŽ POŠESTÉ!

Rok utekl jako voda! Letos už pošesté oslavíme Vánoce společným zpíváním koled a prastarým 
příběhem  o  narození  člověka.  V tomto  roce  uplynulo  pětadvacet  let  od  smrti  obdivuhodného 
německého skladatele Carla Orffa, proto jsem pro tento rok vybrala orffovskou vánoční hru. V roli 
andělů a darovníků budou opět hrát a zpívat žáci ZUŠ Úpice, svá stáda přiženou vyřezávaní pastýři 
z úpického Klubu loutkářů. Můžete se samozřejmě těšit na společné zpívání, pro které jsme opět 
připravili malé zpěvníčky. Ilustrace koled a betlémskou scénu zhotovili žáci výtvarného oboru ZUŠ. 
Ke společnému zpívání zahrají Andělské struny – kytarový soubor – a hosté. Nenechte si ujít tuto 
sváteční  příležitost  a  přijďte  si  s námi  radostně  zazpívat  v čase,  kdy  už  má  každý  své  dárky 
rozbalené a doma voní jehličí s vanilkou. V letošním roce chceme z tohoto nevšedního koncertu 
natočit dokument, který grantově podpořil SOJH. Těšíme se na společné setkání.
                                                                                
                                                                           Markéta Vránová,  ZUŠ A. M. Buxton Úpice

„Na památku na filmování v Úpici“

je název obrázku od pana Jiřího Bergera, kdy městečko Úpice a jeho okolí se v padesátých letech 
minulého století stalo dějištěm připravovaného filmu „Malý partyzán“. 



     Režisér Pavel Blumenfeld se svým štábem a s dětmi - herci byli ubytováni v Morawetzově vile 
na náměstí v Úpici, kde v té době bydlela i naše rodina. Naše maminka připravovala pro filmaře 
snídaně a svačiny, zřejmě chutnaly, a tak na závěr jejich pobytu pan režisér předal naší mamince 
obrázek, který namaloval úpický malíř, tehdy ještě velice mladý Jiří Berger. Obrázek zabírá práci 
kameramanů, zvukařů, dětí - herců, zachycuje postávající okukující úpické občany, což je vpopředí 
zvýrazněno perokresbou, pozadí obrazu je provedené tužkou a znázorňuje stavby i tehdy čilý ruch 
na úpickém náměstí.
     Naše rodina se poté ještě několikrát přestěhovávala, obrázek se ztratil. Nikdo z rodiny se již 
nepamatoval, kde by mohl být, nebo co se s ním stalo. Nedávno mně obrázek přinesl můj švagr, 
který jej našel zastrčený za regálem v komoře, když ji začal přestavovat. Obrázek z černého 
jednoduchého rámečku jsem vyjmul, nebyl vůbec poškozený, obrázek byl vložen do pasparty, 
znovu zarámován a zasklen. Máme jej umístěný doma s ostatními  obrazy od  Jiřího Bergera a 
spolu s obrazy od  Karla Kapouna nám vytvářejí trvalé vzpomínky na naše krásné dětství prožité 
v naši Úpici.
     Možná, že připojený obrázek mnohému úpickému občanovi připomene filmování v Úpici, mně 
s ostatními obrazy také připomíná občasné setkávání s malířem Jiřím Bergerem v jeho ateliéru, 
odkud jsem si odnášel silné dojmy z jeho umělecké činnosti.

                                                                                                       Zdeněk Pitaš, listopad 2007

Osloví vás verše úpických básníků?



Před léty jsme uspořádali první básnické setkání s Petrem Tichým a povzbuzeni úspěchem 
jsme se snažili spolu s verši Josefa Kábrta osvěžit Úpické noviny ukázkami z jejich tvorby. Netušili 
jsme tenkrát, že se k úpickým básníkům-amatérům budeme vracet.
 

Z časopisu Rodným krajem jsme znali Jaroslavu Koudelovou, měli jsme možnost seznámit 
se s verši zemřelé Anny Hořínkové, velice úspěšný byl večer, na kterém jsme se setkali s prózou, 
poezií i životem Marie Frimlové-Müllerové, a úplně jsme propadli kouzlu úpických básníků, když 
přítel Josef Kábrt uspořádal setkání těch starších s jejich mladšími i nejmladšími kolegy, Antonínem 
Šlechtou,  Petrem  Vaculovičem,  Janem  Drahorádem  a  Hanou  Šustkovou.  Tehdy  jsme  přišli  na 
myšlenku uspořádat pro radost jejich i pro radost svou almanach.

Počet  autorů  jsme  rozšířili na  deset  o  Annu  Rusovou  z  Č.  Kostelce,  úpickou  rodačku, 
známou především mistrovským zdobením kraslic. Vybrali jsme nejtypičtější ukázky z jejich díla, 
protože každému z autorů  jsme mohli věnovat nejvýš pět stran. Naše nadšení se tedy nerozplynulo 
do neznáma, ale vznikla působivá a originální básnická sbírka, které bylo dáno jméno Len kvete 
modře. Je obvyklé, že básníci vydávají sbírky svých básní, běžné jsou i antologie více autorů. Ale 
ukažte  mi  jiné  takové město,  které  by se  mohlo  pochlubit  v  jediné  sbírce  řadou čtyř  generací 
amatérských básníků, řadou, která zasahuje celé jedno století.

Patronem našich básníků-amatérů je nedávno zesnulý básník a spisovatel  Ludvík Středa. 
Jeho nezbytná životopisná data doplňuje v publikaci fotografie, krátká stať o jeho díle a faksimile 
rukopisu básně Návštěva Úpice. Připomínáme ještě,  že uvnitř  obálky naší  sbírky i  v textu jsou 
reprodukovány fotografie uváděných básníků a doprovázejí je krátké životopisy. Autorem  vkusné 
obálky  je  Josef  Kábrt.  Pro  její  výtvarné  ztvárnění  použil  motivu  květu  podhorského  lnu  jako 
symbolu zrodu na přední straně a v návaznosti na znak města kmene věkovité sychrovské borovice 
na straně poslední.

Předkládáme  úpickým  občanům  v  předvánoční  době  téma  zcela  ojedinělé  a  jsme 
přesvědčeni, že právě nyní nastává čas vnímat citlivost i krásu a zamýšlet se nad texty vystihujícími 
i ty nejskrytější polohy lidského bytí. Těší nás, že paní Hana Nývltová přijala naši publikaci do 
svého knihkupectví a že ji nabídne v předvánočním prodeji, abyste se jí mohli potěšit i vy a vaši 
přátelé už o Vánocích.

     Ludvík Mühlstein

      
                          



pořádá předvánoční taneční zábavu se 
skupinou 

C U G R U N T
Městský sál v Úpici 

pátek 21. 12. 2007 od 20 hodin
SPLAV

Reklamní agentura Splav pořádá ve spolupráci s MKS v neděli dne 16. prosince 2007 od 9.00 hodin 
v Divadle A. Jiráska v Úpici VÁNOČNÍ SHOW PRO DĚTI. S dětmi si budou hrát a zpívat Michal 
Nesvadba, Jan Čenský, Petr Salava, Václav Vydra a zpěvačka Dasha
Předprodej vstupenek paní Součková, prodejna zahrádkářských potřeb na Náměstí TGM,
telefon 731 162 694,vstupné 100, 110, 120,- Kč

VÝSTAVA

Městské muzeum a galerie J.W.Mezerové Vás zve na výstavu
VÁNOČNÍ ZASTAVENÍ V MUZEU
betlémy, advent, zvyky a tradice – přijďte nahlédnout do svého osudu
Vernisáž v neděli 25. listopadu v 16.00 hodin
Výstava přístupná od 25. 11. 2007 do 30. 12. 2007
Otevřeno:     ÚT – PÁ     10.00 – 12.00    13.00 – 16.00
                     NE a 25. a 26. 12.                 13.00 – 16.00



Zavřeno        24.12.2007  

P o z v á n k a

Český zahrádkářský svaz Úpice zve své členy, příznivce a širokou veřejnost na již tradiční

ZAHRÁDKÁŘSKÝ PLES

Vzhledem k novým okolnostem se bude konat v městském sále nad obchodním domem Toman 
 v sobotu dne 19. ledna 2008 od 20 hodin.

K tanci a poslechu zahraje všem účastníkům META 03 Libňatov.

Ples bude zahájen předtančením, zpestřen tombolou a kytičkami na stolech, které si může
 každý odnést domů, což jistě potěší hlavně ženy.

Předprodej vstupenek s místenkou v ceně 100,- Kč bude od 7. 1. 2008 
v prodejně kniha u pí Nývltové.

Příjemnou zábavu všem zúčastněným přeje  výbor ČZS Úpice

Vzpomínka na smutné výročí

Na  Hod  Boží  vánoční  v  úterý  25.  prosince  2007  v  10  hodin  dopoledne  si  jako  každoročně 
připomenou ctitelé díla Karla Čapka u pamětní desky na otcovském domě smutné výročí jeho úmrtí 
o Vánocích 1938. Scházíme se zde každoročně proto, abychom si připomínali jeho dílo a nerovný 
boj proti fašismu a vzdali hold demokracii a životu, za něž je i v míru třeba stále bojovat. Jak 
aktuální je tento odkaz dnes!

      Ludvík Mühlstein

Maratonský úspěch Petra Pechka

S malým zájmem médií jsme zaznamenali velký výkon Petra Pechka z TJ Maratonstav 
Úpice. Letošní velmi dobrou sezonu zakončil účastí na jednom z nejlepších maratonů na světě ve 
Frankfurtu nad Mohanem. V dobře rozvrženém tempu, téměř profesorském, zaběhl svůj první 
maraton v životě za 2:24:04, čímž se zařadil na 3. místo letošních tabulek a skončil tím z mnoha 
tisíc účastníků na 27. místě (8. místo z Evropanů).

Jen pro zajímavost: Petr rozšířil úspěchy maratonské rodiny Pechků. Otec František Pechek 
zaběhl osobní rekord za 2 hod. 18 min., matka Šárka zvítězila ve slavném Košickém maratonu míru 
v čase 2 hod. 48 min. Teď již čeká maraton pouze na nejmladší Janu, která v letošním prvním 
půlmaratonu zaběhla velmi dobrý čas 1:25:47. Otec František zaběhl letos ve svých 54 letech čas 2 
hod. 35 min.

Svou dobrou sezonu potvrdil Petr i výkonem v Pražském půlmaratonu na jaře v čase 
1:09:20.

Blahopřejeme a těšíme se na vylepšování časů běžecké rodiny.

                                                                                                                             Karel Šklíba



Co je to spinink?

Spinink je zcela nový, nejúčinnější tělesný ale i duševní tréninkový program pro zpevnění a 
tvarování těla. Jde o jízdu na pevných kolech za příjemné hudby. Posiluje oběhový systém a hlavně 
nezatěžuje klouby. Během jedné hodiny vydáte až 12krát více energie než při aerobiku. Spinink je 
určen sportovcům jako doplňková příprava ale i osobám s nadváhou jako ideální prostředek pro 
spalování přebytečných kil. Na spinink mohou přijít všichni bez rozdílu pohlaví, věku a fyzické 
kondice. Tento trénink vyhovuje i starším osobám kvůli možnosti dávkování osobní zátěže a 
šetrnosti k bolavým kloubům.
• Kde spinink v Úpici najdeme?
Spininkové centrum se nachází v areálu společnosti MARATONSTAV a.s. ve dvorní části. Je 
vybaveno 12ti novými spininkovými koly s veškerým zázemím, masážním lehátkem, běhátkem, 
žebřinami k procvičení a podobně. Jezdíme každý den včetně sobot a nedělí. Celkový rozpis najdete 
na www.maratonstav.cz
• Co si vzít s sebou?
Musíte mít obuv s pevnou podrážkou nebo čisté tretry s SPD. Od instruktora obdržíte iontový 
nápoj, který je v ceně hodiny. Dále s sebou vezměte ručník, sportovní oblečení, vhodné jsou 
cyklistické kalhoty.
• Jaké máte po 2 měsících poznatky?
Máme velmi dobrý pocit z celkové atmosféry. Od prvního dne k nám začaly chodit všechny věkové 
kategorie žen i mužů včetně důchodců a studentů gymnázia. Dojíždí k nám zájemci z širokého 
okolí. Doporučujeme trénink, který již každý pocítí na svém těle, a to jsou 2 hodiny týdně. 
Takovýchto žen k nám chodí velké množství, všechny na sobě vidí velké pokroky na fyzické 
kondici, pozorují úbytek kilogramů a co je nejdůležitější, přestávají je bolet veškeré klouby, protože 
se tělo zbavuje nadbytečných kil a odplavuje se artróza z kloubů. Přijďte se sami přesvědčit a 
vyzkoušet si trénink na svém těle. Všichni instruktoři se každému nováčkovi individuálně věnují a 
ten se nemusí bát, že odsud odejde zničený. Z tréninkové hodiny nikdo nesmí odejít zničený, ale 
musí odejít s vědomím, že pro sebe něco udělal.
• Jak se přihlašovat?
Protože začínáme a klientela se teprve buduje, musíte se objednávat přes telefon 602 605 379. 
Nejlépe v podvečerních hodinách
• Co chystáte za překvapení?
Pro zájemce chystáme prodloužené hodiny, dvouhodinovky, vánoční jízdy a navýšení hodin ve 
dnech volna mezi vánočními svátky a Novým rokem. Přijďte a uvidíte sami.
                                                                                                                                   Karel Šklíba

SAUCONY – Český pohár v běhu do vrchu skončil

Malá  cena  Špindlerova  Mlýna  zakončila  v sobotu  třicetiosmidílný  seriál  SAUCONY 
Českého  poháru  v běhu  do  vrchu,  jehož  vyhlašovatel  je  TJ  MARATONSTAV Úpice  se  svými 
partnery a sponzory. Jedná se o největší běžecký seriál u nás i v Evropě. Na startu letošního ročníku 
se objevilo 4 592 startujících.  Vítězové v kategorii  mužů a žen nepatří  k naší  vrchařské špičce, 
protože ta si v průběhu sezony plní i reprezentační povinnosti. V ostatních kategoriích ale vyhrávají 
ti nejlepší a je to vidět i na traťových rekordech, které se stále vylepšují.

Na celý pohár navazuje reprezentace ČR, která slavila letos velké úspěchy jak na ME, kde 
jsme získali 2 stříbrné medaile a další velmi cenná umístění, tak i na MS, kde se stala Anna 
Pichrtová mistryní světa a ženy získaly stříbrné medaile. Anička se stala i vítězkou světového 

http://www.maratonstav.cz/


poháru v bězích do vrchu, Iva Milesová skončila třetí. Veteráni nezůstali pozadu za mladými, 
Blanka Paulů a Jiří Libra se stali mistry světa ve svých kategoriích.

O velkém zájmu běhů do vrchu svědčí účast  na jednotlivých závodech, kterou po celou 
sezonu podporuje firma SAUCONY. Každý účastník jednotlivých závodů dostane za svoji účast 
padesátikorunovou bonifikaci,  která bude zhodnocena ve formě zboží této firmy na závěrečném 
nebodovaném závodě – Běhu Dlouhými záhony v Úpici, kde bude i celkové vyhlášení a zakončení 
poháru.  Ještě  před  závodem se  sejdou  organizátoři  nad  termínovkou  příštího  roku,  které  bude 
vévodit Mistrovství světa veteránů v běhu do vrchu pořádané ISCAREXEM Česká Třebová pod 
Kralickým Sněžníkem. Po závodě bude následovat běžecký bál, na který jste srdečně zváni.

Kompletní výsledky včetně statistiky o účasti jsou na www.iscarex.cz

PŘEDSTAVUJEME 
úpické sportovní a tělovýchovné organizace
(10/10)

Trávit volný čas pohybem, tělovýchovnými a sportovními aktivitami je hlavním cílem deseti 
úpických organizací, které sdružují více než jeden a půl tisíce nadšenců. Počínaje únorovým číslem 
jsme Vám je postupně všechny představili. V závěrečném díle se prezentuje Automotoklub Úpice.

Zpráva o vzniku a činnosti Automoto-Klubu AČR v Úpici

Automoto-Klub Úpice byl dle pamětníků založen ve 30. letech minulého století, ale žádné 
písemné doklady o založení současný AMK nemá. Jeho činnost byla 2. světovou válkou 
přerušena  a  v roce  1958  obnovena  pod  názvem  Základní  organizace  Svazarmu 
Automotoklub Úpice. V roce 1968 členská základna rozhodla vrátit se zpět k Automoto-
Klubu AČR, ale v roce 1970 byl AMK zrušen a vrácen pod Svazarm. V roce 1990 se opět 
vrátil pod AMK při AČR, ve kterém je organizován dodnes. V roce 2008 oslaví AMK Úpice 

http://www.iscarex.cz/


50 let od svého založení dle skutečných dokladů, ale můžeme se domnívat, že AMK Úpice 
má za sebou cca 77 letou tradici.

Po  získání  objektu  na  Lánech v ulici  Švabinského  začali  členové  upravovat  areál  pro 
svépomocnou dílnu včetně vybudování mycí rampy. Dílna se stále vylepšovala, aby plně 
sloužila pro opravy a údržbu automobilů a motocyklů. V dílně si členové sami stavěli a 
opravovali závodní stroje. Později byla dílna obsazena automechanikem, který prováděl 
opravy  pro  veřejnost  a  pomáhal  členům  AMK.  Další  činností  AMK  bylo  zakoupení 
osobního automobilu Tatra a motocyklu ČZ pro výcvik řidičů za účelem získání řidičského 
oprávnění.  Později  tuto činnost převzaly  autoškoly a náš AMK zakoupil  malý motocykl 
Pionýr a později Simson a vyškolil stovky mladých řidičů.

V roce 1968 začal AMK podnikat, zakoupil nákladní automobil pro autodopravu a v dílně 
prováděl různé práce na zakázku.

V rámci různých výročí jsme pořádali hvězdicové jízdy, tajné výlety, společné dovolené, 
různé besedy, školení řidičů, plesy, školu smyku na ledě na rybníku v Batňovicích.  Na 
Den  dětí  jsme  organizovali  různé  soutěže  včetně  jízdy  na  upoutaném motocyklu.  Na 
Dlouhých záhonech jsme zřídili dopravní hřiště, které  bylo při likvidaci kluziště zrušeno. 
S domem dětí a mládeže jsme pořádali orientační soutěže.

Po odchodu našeho automechanika byla dílna pronajmuta firmě ADKO a v roce 1997 jsme 
objekt v rámci restituce předali  původnímu majiteli  a tím skončila opravárenská činnost 
AMK.

Na sportovním poli  jsme se zúčastnili  několika závodů v různých odvětvích.  Začalo to 
v roce 1959 závodem terénních motocyklů v Močidlech, který se v roce 1960 opakoval. 
V letech 1961-1963 pořádal AMK závody motokár v ulici Dr. Hejny, kde naši členové stáli 
na stupních vítězů. Závodů se zúčastňovali po celé republice. V letech 1967-1969 jsme 
pořádali velmi oblíbené silniční závody motocyklů „Přes dva mosty“. Na těchto závodech i 
závodech v rámci  celé  republiky  dosahovali  naši  členové skvělých  výsledků.  O těchto 
závodech  je  psáno  v knížce  „Svět  malých  cen,“  kterou  napsal  a  doložil  pěknými 
fotografiemi Jaroslav Kotrbáček. Knihu vlastní AMK.

V letech 1968-1977 jsme uspořádali deset ročníků „Branně orientačních automobilových 
soutěží Úpa,“ kdy se poslední ročník v roce 1977 jel jako Mistrovství  ČSSR. Mezi těmito 
ročníky jsme pořádali několik  dětských orientačních soutěží Úpa.

V roce 1973 jsme pořádali Mistrovství ČSSR v ploché dráze na ledě na rybníku Brodský 
v Červeném Kostelci.

V letech 1977-1988 jsme uspořádali  celkem 11 závodů minikár  v Úpici  na Lánech,  na 
Velbabě  a v  Havlovicích. Těchto závodů se zúčastňovali naši nejmladší členové, kde šířili 
slávu našeho AMK. 

Terénních  soutěží motocyklů ENDURO se naši členové zúčastnili už v letech 1961-1963. 
Po delší odmlce jsme se opět těchto terénních soutěží ENDURO zúčastňovali od roku 
1986.  V letech  1990-1991  jsme  pořádali  Mistrovství  ČSFR  v terénních  soutěžích 
motocyklů ENDURO. Těchto závodů se člen AMK zúčastňuje stále a proslavil náš AMK jak 



na  Mistrovství  ČR,  Evropy  i  světa.  Byl  několikrát  vyhlášen  sportovcem  města  Úpice, 
sportovcem století města Úpice a stal se čestným občanem města Unhoště.

Pokračovat ve sportovní činnosti začal Motokros Klub Radeč, který vybudoval nádhernou 
motokrosovou trať v radečské kotlině, kde se odjelo několik nádherných závodů a trať byla 
hodnocena velice kladně. Bohužel se někomu toto závodiště nelíbilo a na základě častých 
stížností došlo k uzavření závodiště a k ukončení těchto závodů. Podobný osud byl i  u 
soutěží ENDURO, kde pro nepochopení některých organizací a soukromníků se nemohly 
pořádat další ročníky soutěží. Přitom jsme měli společně s AMK Dvůr Králové připraveny 
tratě a mělo se tu uskutečnit Mistrovství světa i motocyklová Šestidenní.

AMK  měl  v určitých  letech  přes  200  členů.  V současné  době  jich  má  21.  Pokud  se 
nepřihlásí mladí motoristé za členy AMK, dojde zřejmě k ukončení činnosti AMK Úpice a 
budeme jen vzpomínat se slovy „To všechno odnéés čas!“.

Za výbor AMK Úpice
Pavel Melichar st.

Konec seriálu - Přehled předcházejících částí: 
ÚpN 02-2007 – Skate-Bmx park Úpice
ÚpN 03-2007 – SK Sparta Úpice
ÚpN 04-2007 – TJ Maratonstav Úpice 
ÚpN 05-2007 – SK BP Lumen Úpice
ÚpN 06-2007 – KČT Úpice
ÚpN 07/08-2007 – TJ Sparta Úpice
ÚpN 09-2007 – Šipkový klub Republika Úpice
ÚpN 10-2007 – TJ Sokol Úpice
ÚpN 11-2007 –  TJ Orel Úpice
ÚpN 12-2007 – Automotoklub Úpice

Sportovní komise při ZM Úpice

AKCE NA DŘEVĚNCE
VEČERY NAD BIBLÍ  - úvod do studia bible 

středa 12. prosince 2007 v     18 hodin  

Večerním setkáním nad obsahem biblických knih Starého a Nového zákona vás budou provázet 
místní  faráři  –  kněz  církve  katolické  Ignác  Myszynski  a  farář  církve  Československé  husitské 



Tomáš Karel.  Biblické přednášky budou probíhat  pravidelně každou druhou středu v měsíci  ve 
stejném čase.  Na každém setkání  bude představena jedna z knih Starého nebo Nového zákona. 
Přednášky jsou určeny pro širokou veřejnost. Vstupné dobrovolné  

seminář - HEDVÁBNÁ PŘÁNÍ 

sobota 15. prosince 2007 od 9 do 13 hodin

Na  semináři  "Hedvábná  přání"  pod  vedením  Mgr.  Ivany  Dvořákové  si  budete  moci  vyrobit 
netradiční       a originální přání nejen k Vánocům. Vyzkoušíte si různé techniky zdobení hedvábí - 
malbu akvarelovou technikou do mokrého podkladu, malbu za použití  konturovací látky  gutty, 
nebo techniku voskové batiky, popř. i  kresbu voskem pomocí zvláštního nástroje - tjantingu. V 
případě zájmu pro Vás budou připraveny také další možnosti práce s hedvábím - ať už na menších 
plochách při  výrobě  krabiček a  vitrážových ozdob,  nebo na  větším formátu  při   zdobení  šátků. 
Kurzovné: 100,-Kč+spotřebovaný materiál

TKALCOVÁNÍ NA DŘEVĚNCE 
 

  Naučíte se práci našich předků – domácích tkalců, pro které bylo tkalcování jejich obživou. 
  Naučíte se tkát na různých typech ručních stavů. 
  Kurzy budou probíhat dle osobní domluvy max. po 4 osobách.
  Po ukončení kurzu obdržíte pasovací list „Domácího tkalce“ a odnesete si hotový vlastnoručně 
utkaný   
      výrobek. 

 Celkem 15 výukových hodin, kurzovné: 350,-Kč (včetně materiálu)



Bližší informace: Dřevěnka, Žižkova 92, Úpice   (ÚT – SO  14 – 20 hod.)

 732 927 757 (Alena Samková), 776 780 414 (Pavel Melichar)
chalupeni@chalupeni.cz       www.chalupeni.cz

Svou účastí podpoříte provoz památné Dřevěnky!

STROMY PRO DŘEVĚNKU

20.10.2007 jsme uspořádali na Dřevěnce za pomoci o.s. Chalupění a dalších organizací oslavu Dne 
stromů. Program se skládal z několika kulturních vystoupení (s písněmi o stromech se představila 
skupina Narychlo a tanečními vystoupeními zkrášlila deštivé odpoledne otužilá děvčata ze ZUŠ A.M. 
Buxton v Úpici). Uvnitř Dřevěnky byly vystaveny tematické fotografie a dále výtvarné práce žáků 
úpických základních škol. Představen byl i plán vzniku naučné stezky podél levého břehu řeky Úpy 
pod Dlouhými záhony, kde se na relativně malé ploše vyskytuje velké množství různých druhů 
dřevin. Připravena byla také soutěž v poznávání stromů podle listů a dřeva, do které se zapojili děti i 
dospělí. V průběhu odpoledne byly vysazeny na dvoře Dřevěnky 3 stromy – lípa, jabloň a ořešák. Do 
sázení se zcela spontánně zapojili i návštěvníci oslavy, kterých se i přes nepříznivé počasí sešlo na 
Dřevěnce asi  50. Byli bychom rádi,  kdyby se nám z oslavy Dne stromů podařilo do budoucna 
vytvořit novou úpickou tradici.
Výsadba stromů byla finančně podpořena grantem Nadace Partnerství. 

      o.s. Ruka

http://www.jestrebihory.cz/
mailto:chalupeni@tiscali.cz


PROGRAM KINA
PROSINEC 2007

  

04. úterý  17,30 hodin

INTERVIEW
Všechno, co řeknete, může být a bude použito proti vám. Drama o médiích, pravdě a celebritách.

ARTPROGRAM

                                vstupné:59,- Kč + 1, 83 min.,  české titulky,  pro mládež do 12 let nevhodný

05. středa   17,30 a 20,00 hodin

GYMPL
Nová česká komedie o studentech, učitelích, rodičích a graffiti. Hrají Milan Šteindler, Jiří Mádl, 
Eva Holubová a další.

                                                  vstupné: 59,- Kč + 1,  105 min.,  české znění,  mládeži přístupný 

09. neděle  17,30 hodin

KRÁLOVSTVÍ
Akční thriller. Jak zastavit nepřítele, který se nebojí zemřít.

                      vstupné: 59,-Kč + 1,  širokoúhl.,   109 min.,  české titulky,  pro mládež do 15 let  
nevhodný

                                                                      

13.čtvrtek  17,30 hodin

MŮJ VÚDCE
Skutečně skutečná skutečnost o Adolfu Hitlerovi.

                               vstupné : 59,- Kč + 1,  95 min.,  české titulky,  pro mládež do 12 let nevhodný

18.úterý    17,30 hodin

HVĚZDNÝ PRACH
Příběh, který stvořila sama Fantazie. Když padá hvězda, měl by si člověk něco přát, třeba se to 
splní.

                                     vstupné: 59,- Kč +1, širokoúhl., 127 min.,  české titulky, mládeži přístupný



26. středa  17,30  hodin

VENUŠE
Láska kvete v každém věku. Nová britská komedie

                                    vstupné: 59,- Kč +1,  95 min., české titulky,  pro mládež do 12 let nevhodný

27. čtvrtek   POZOR 16,00 hodin

DIVOKÉ VLNY
Nový rodinný animovaný film v české řeči. Naučte se surfovat s tučňáky. 
                                                       vstupné: 29,- Kč +1 ,  88 min.,  české znění,  mládeži přístupný

29. sobota     17,30 hodin
ZBOUCHNUTÁ

Stačí jeden úlet a končí legrace. Jedno z nejlepších a nejpříjemnějších filmových překvapení tohoto 
roku
                               vstupné: 59,- Kč + 1,  129 min., české titulky,  pro mládež do 12 let nevhodný

30. neděle    17,30 hodin
MEZI NEPŘÁTELI

Nemáme horšího nepřítele, než sami sebe. Skutečný příběh někdejší francouzské koloniální války
                vstupné: 64,- Kč +1 , širokoúhlý, 111 min.,  české titulky,  pro mládež do 15 let nevhodný 

KALENDÁŘ
PROSINEC 2007

ST     05.12.    Andělský den
ZŠ Bratří Čapků Úpice, 1. – 5. třída, od 9.00

ČT     06. 12. Mikulášská besídka
Sál ZUŠ A. M. Buxton, Úpice, v 16.45 hod.  

PÁ     07. 12.   Adventní koncert pro školní mládež a výstava výtvarného oboru
Divadlo A. Jiráska Úpice, v 10.30 hod.

SO     08. 12.   Adventní koncert pro veřejnost a výstava výtvarného oboru
 Divadlo A. Jiráska Úpice, v 15.hod.

PO     10. 12.   Orffovská vánoční hra - pro mateřské školy
                          Městský sál v Úpici(Toman), v 9 hodin
                       
ÚT     11. 12.    Pohádkový den

  ZŠ Bratří Čapků, Úpice, 1. – 5. třídy 

ST     12. 12.   Zlatovláska – taneční pohádka pro školní mládež a veřejnost



Divadlo A. Jiráska Úpice, v 8.30 a 10.30 hod., v 17 hod.

SO     15. 12.    Vánoční koncert -  Městská hudba Úpice
                         Divadlo A. Jiráska, Úpice, od 19 hodin

ÚT     18. 12.    Setkání seniorů
                         Městský sál, Úpice, od 16 hodin

ÚT     18. 12.    Adventní koncert Jožky Černého
                         Kostel Sv. Jakuba, Úpice, od 19 hodin
                              

ST     19. 12.   Koncert pěveckého sboru ZUŠ Úpice
Sál ZUŠ A. M. Buxton, Úpice, v 17 hod.  

ČT     20. 12.  Klavírní vystoupení žáků ZUŠ s vánoční tématikou
Sál ZUŠ A. M. Buxton, Úpice, v 17 hod.  

ČT     20. 12.     Celoškolní projekt „Já, ty, my, oni“
        ZŠ Bratří Čapků, Úpice 

SO     22. 12.     Divadelní představení KOMEDYJE O HVĚZDĚ
                          Divadlo A. Jiráska, Úpice, od 19.30 hodin

PO     24. 12.     Netradiční půlnoční
                          Sbor Církve Adventistů, Úpice, od 21 hodin

ÚT     25. 12.   Radostně budeme zpívati – tradiční pořad
Kostel CČSH, Úpice, v 15 hod.

ÚT     25. 12. Vzpomínkové setkání k 69. výročí úmrtí Karla Čapka 
U pamětní desky bratří Čapků na otcovském domě (dům Policie ČR), v 10 hodin

PÁ     28. 12.   Divadelní představení KOMEDYJE O HVĚZDĚ
                        Divadlo A. Jiráska, Úpice, od 19.30 hodin


